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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - ČERVENEC - SRPEN 2008 - číslo 7-8 - 15,-Kč

V LISTĚ NAJDETE: Informace z Městského úřadu – Prodej pozemků – Bude rychlá záchranná služba 
v Nové Pace? – Domov pro seniory – Starostu zpovídal poslanecký zpravodaj – Klášter žije – Programy 
MKS  a Kina – Informace ze škol – Sport

Léto. Čas prázdnin a dovolených. V Nové Pace vyrostla nová 
restaurace, kde můžete posedět v příjemném prostředí.
Foto -ru-
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADUZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Informace o činnosti orgánů města 
od 15. května do 18. června 2008

Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města:
– zveřejnění záměru prodeje parc.č. 3170/8 o výměře 1559 m2, parc.č. 

3170/9 o výměře 1494 m2, parc.č. 3170/10 o výměře 1304 m2, 
všechny k. ú. Nová Paka za cenu minimálně 300,- Kč/m2, v případě 
více zájemců prodej formou výběrového řízení nejvyšší nabídce

– pronájem nebytového prostoru v přízemí domu č.p. 268 ul. Legií v 
Nové Pace firmě Rostislav Chaloupský, IČ: 735 92 145, s nájem-
ným ve výši 14.700,- Kč ročně

Veřejné zakázky: 
– jmenování výběrové komise na akci: Regenerace sídliště – IV. eta-

pa – dokončení.: Mgr. Josef Cogan, Ing. Ladislav Stuchlík, Zdeněk 
Kovařík, Ing. Martin Nykl, Ing. Martin Šimáček

– výběr zhotovitele LANOSTAV, s.r.o., Jugoslávská 10/479, 120 00 
Praha 2 pro akci: Oprava a stavební úpravy č.p. 166 - roubenka v 
ulici Záhorského, Nová Paka

– výběr zhotovitele UNIPLUS, s.r.o., Družstevní 661, 293 06 Kos-
monosy pro akci: Přístavba tělocvičny k ZŠ Husitská ulice, Nová 
Paka 

– zajištění technické pomoci při realizaci akce: Zastřešení ledové 
plochy ZS Nová Paka autorizovaným stavebním technikem Jiřím 
Chudobou, Plk. Hrubého 1784, 509 01 Nová Paka

– jmenování výběrové komise: Ing. Martin Šimáček, Zdeněk Kovařík, 
Ing. Ladislav Stuchlík, Ing. Josef Hendrych, Ing. Vítězslav Dufek 
na akci: Nová Paka - SKATEPARK – zpevněná plocha rada města 

– záměr převést práva a povinnosti investora stavby: Průmyslová 
zóna Nová Paka- Vlkov – inženýrské sítě – vodovod – plynovod na 
společnost TermoReal s.r.o.

– doporučení zastupitelstvu schválit bezúročnou půjčku ve výši 
5.700.000 Kč společnosti TermoReal s.r.o., určenou na financování 
stavby: Průmyslová zóna Nová Paka- Vlkov – inženýrské sítě 
– vodovod – plynovod

– smlouvu o dílo s firmou BAK, a.s. Vodní 177, 541 01 Trutnov na 
akci: Průmyslová zóna Nová Paka – Vlkov – inženýrské sítě.

– jmenovaní komise pro výběrové řízení – kuchyně ÚSSM: JUDr., 
Ing. Rudolf Cogan, PhD. Ing. Irena Grimová, Ing. Josef Hendrych, 
Zdeněk Kovařík, Dagmar Kubíčková

Doprava: 
– uzavření nájemní smlouvy na část p.č.1842 k.ú.Nová Paka, 

zastavěná plocha a nádvoří, o výměře 360 m2, vlastníci ing.Vladimír 
Ryba (1/2), Jana Rybová (1/2), na dobu neurčitou s výpovědní 
lhůtou 1 měsíc pro obě smluvní strany za cenu 30.000 Kč za rok, za 
účelem zajištění parkování v ulici Na Tržišti 

Kultura 
– jmenování Mgr. Václava Mencla zástupcem ředitele městského 

muzea Nová Paka
– uzavření smlouvy mezi Městem Nová Paka a firmou Kamenictví 

KYNO, s.r.o., Nedaříž 9, na provedení díla: Restaurování křížové 
cesty v Nové Pace

Sociální služby: 
– poskytování pečovatelských služeb prostřednictvím ÚSSM panu 

Františku Wolfovi, panu Antonínovi Novotnému, panu Josefu 
Pumprovi a panu Jaromíru Herbrychovi

– přijetí pana Jaromíra Herbrycha do Domova pro seniory

Školství:
– jmenování zástupců zřizovatele do Školské rady při ZŠ, Komen-

ského 555, RNDr. Jaroslav Bareš, Ing. Josef Hendrych, Mgr. 
Mariie Nádvorníková

–  zřízení dalšího vzdělávacího místa a navýšení kapacity na 140 žáků 
a počtu stravovaných na 160 v MŠ Husitská ulice

– jmenování zástupců zřizovatele do Školské rady při ZŠ Husitská: 
Mgr. Josef Cogana, Šárka Kotyková a PaedDr. Josef Tůma 

Územní plánování:
– výběr zhotovitele - SURPMO, a.s. Opletalova 1626/36, 110 00 

Praha 1 pro akci: Územně analytické podklady správního území 
obce s rozšířenou působností Nová Paka 

– opatření obecné povahy o vymezení zastavěného území v k.ú. 
Radkyně

Zastupitelstvo města dne 18. června 2008 schválilo:

Dotace z dotačního fondu města:
– 89 tis. Kč na přípravu projektu: Regenerace příměstských lesů v 

lokalitě Střelnice v Nové Pace
– 33 tis. Kč pro sdružení Život bez bariér na opravu okapů na budově 

bývalé nemocnice v areálu Klášter
– 500 tis. Kč pro sdružení Život bez bariér na opravy objektu bývalé 

psychiatrie v areálu Klášter
– 79 tis. Kč na zdokumentování sbírky drahých kamenů a 

zkamenělin
– 295 tis. Kč pro Novopacko – dobrovolný svazek obcí na výstavbu 

hřiště ve Vrchovině
– 600 tis. Kč pro TJ Sokol Nová Paka na dostavbu letního stadionu 
– 2.400 tis. Kč pro Teniscentrum Nová Paka, o.s., na výstavbu teni-

sové haly

Finance:
– úpravy rozpočtu města na rok 2008 (navýšení příjmů i výdajů na 

242.638 tis. Kč)
– bezúročná půjčka 5.700 tis. Kč společnosti TermoReal s.r.o. Nová 

Paka na financování stavby: Průmyslová zóna Nová Paka – Vlkov 
– inženýrské sítě – vodovod- plynovod

Nakládání s majetkem:
– prodej pozemku parc. č. 1101/2 ost. pl. 17 m2, k.ú. Vrchovina panu 

ing. Pavlu Bekrovi, za cenu 30/m2

– prodej pozemku parc. č. 207/1 ost. pl. 23 m2 a parc. č. 207/3 ost. pl. 
123 m2, . k.ú. Nová Paka panu Ladislavu Dyntarovi, za cenu 1000/
m2

– prodej části pozemku 171/1 ost. plocha, k.ú. Štikov ing. Tomáši 
Sedláčkovi, za cenu 400Kč/m2

– prodej domu čp. 266 včetně zastavěného pozemku č. parc. 737 ul. 
Legií v Nové Pace do spoluvlastnictví Vladimíra Bajera a Lubora 
Gaudla, za cenu 2.610 tis. Kč 

– Prodej bytů:
  č. 24 Achátová 1701 p. Romanu Tůmovi
  č. 23 Achátová 1701 p. Dominice Bochové
  č. 16 Achátová 1701 p. Pavlu Celjakovi
  č. 14 Achátová 1701 Nikole Junkové
  č. 7 Achátová 1701 pí. Heleně Hrdé
  č. 6 Achátová 1701 Mgr. Jiřímu Hořákovi
  č. 2 Achátová 1701 p. Miroslavu Brádlovi
  č. 20 Achtátová 1702 p. Adriánu Zeinerovi
  č. 14 Achátová 1702 ing. Michalu Kracíkovi
  č. 17 Achátová 1702 p. Pavlíně Radoňové
  č. 47 K Hájku 1706 p. Ladislavě Trnkové
  č. 35 K Hájku 1706 p. Ivaně Hlouškové
  č. 16 K hájku 1706 p. Stanislavu Kloučkovi
  č. 2 K Hájku 1706, p. Jaroslavě Vazdové 
– zřízení zástavních práv k bytům č. 20 a č. 14 v domě čp. 1702,
– zřízení zástavních práv k bytům č.24, 23, 16, 7 v domě čp. 1701
– výkup pozemku parc. č. 3824/9 k.ú. Nová Paka o výměře 19319 m2 

orná půda za cenu 196/m2, od spoluvlastníků Heleny Lhotové, Petra 
Vaňka a Marie Markové

– výměna pozemků parc. č. 3797/1 orná půda 5321 m2, parc. č. 3793 
orná půda 10551 m2 kat. území Nová Paka, dosud ve vlastnic-
tví města Nová Paka, za část pozemku parc. č. 3835 orná půda o 
výměře cca 21529 m2 , kat. území Nová Paka, dosud ve spoluvlast-
nictví Petra Kotyka a Věry Nádvorníkové, s doplacením ceny 250 
Kč/m2 za rozdílnou výměru směňovaných pozemků

 
M. Nádvorníková 

úplné znění zápisů a usnesení RM na www.munovapaka.cz
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V sobotu 7. června byla na letišti ve Slaném pokřtěna knížka 
rozhovorů Jana Vondráčka s manželkami válečných letců s 
názvem 

„Po tvém boku pevně stát“. 
Jednou ze zpovídaných žen je i paní Marie Hrubá, vdova 
po plk. Otakaru Hrubém z Nové Paky. Knížka zachycuje 
vzpomínky na život její, manžela i dětí a je doplněna řadou 
fotografií z rodinných alb.
Knížku lze zakoupit v prodejně KNIHY-ČAJE Ladislava 
Rosenberga nebo zapůjčit v Městské knihovně Nová 
Paka.

Novopacko rozdělí 474 tisíc korun na 
rekonstrukce a výstavby hřišť na svém 
území
Dobrovolný svazek obcí Novopacko byl registrován v říjnu 
2007 na Krajském úřadě Královéhradeckého kraje za účelem 
spolupráce při naplňování společných cílů členských obcí 
Nová Paka, Stará Paka, Úbislavice, Pecka a Vidochov. Pr-
votní impuls ke vzniku svazku přišel z výboru pro rozvoj při 
zastupitelstvu obce Úbislavice a byl podpořen všemi samo-
správami na Novopacku. Iniciování tohoto administrativně 
nejednoduchého plánu v současné době plodí první ovoce. 
V rámci dotačního programu Integrované projekty venkov-
ských mikroregionů, vyhlášeného Královéhradeckým krajem 
jako součást Programu obnovy venkova, získal svazek na své 
plánované záměry částku 474 tisíc korun. 
Na základě avizovaných požadavků jednotlivých obcí a 
schválení Radou svazku byla přijatá částka rozdělena na čtyři 
akce. 
Neinvestiční část je určena na rekonstrukci zastřešení zázemí 
hřiště v Úbislavicích (70 tis.) a na opravu hřiště ve Staňkově 
(80,5 tis.). Investiční část dotace bude sloužit pro výstavbu 
nového dětského hřiště na Brdě (26 tis.) a nového víceúčelo-
vého hřiště ve Vrchovině (295,5 tis.). 
Přidělené dotace představují minimálně sedmdesáti procentní 
podíl na celkových nákladech jednotlivých akcí. 

Ing. Vítězslav Dufek, předseda svazku

Město Nová Paka nabízí k prodeji 
pozemky:
 p. č. 3170/8 o výměře 1559 m2

 p. č. 3170/9 o výměře 1494 m2

 p. č. 3170/10 o výměře 1304 m2 
Všechny orná půda, k.ú.Nová Paka (pův.pozemek p.č.3170/
7) za cenu minimálně 300 Kč/m2.
V případě více zájemců o jeden pozemek prodej formou 
výběrového řízení nejvyšší nabídce. 
Lokalita Balka – Podlevín, pozemky sousedí s komunikací 
na Vrchovinu. Pozemky jsou územním plánem určeny na 
výstavbu rodinných domků.
Písemné žádosti o prodej pozemků zasílejte na majetkový 
odbor Městského úřadu do 31. 8. 2008. 
Bližší informace  ing. Grimová, majetkový odbor, 
   tlf 493 760 150

Rehabilitační středisko ve středu města
V souvislosti s výstavbou nového Domova pro seniory se uvol-
nily prostory. Záměrem vedení města je zřízení rehabilitačního 
střediska odpovídajícího současným trendům včetně bezbarie-
rového přístupu. Paní ředitelka Oblastní nemocnice v Jičíně Ing. 
Kracíková s Ing. Kubíčkem se na místě seznámili s uvolněnými 
prostory. Společně s Oblastní nemocnicí v Jičíně a jejím majite-
lem hledáme optimální využití a způsob financování vzniklého 
rehabilitačního střediska.  Josef Hendrych, Vladimír Roučka
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Nyní i po celé prázdniny budou probíhat opravy a výstavba 
silnic v našem městě. Občany to značně obtěžuje – prosíme o 
strpení. 

Výstavba se z mého analytického pohledu členění na:
a) velké akce města
b) malé akce města
c) akce osad
d) akce kraje a státu 
e) soukromé akce
A. Co se týče velkých akcí města, postupuje se podle sezna-
mu schváleného zastupitelstvem:
1. Heřmanice směr Přibyslav, na okraj lesa 2,4 mil. Kč 
2. Chodník - ulice Krkonošská (u silnice I/16) 1,25 mil. Kč
3. Kumburský Újezd - cesta parc. č. 421 1,1 mil Kč
4. Ruská – částečně - příprava 0,1 mil. Kč
5. Školní – tzn. nad poštou - příprava 0,15 mil. Kč
6. Klášter – Desatero – Balka
7. Dukelské náměstí 4,5 mil Kč   
  1. etapa)
8. Chodník směr Štikov
9.  Na Kopečku
10. J. Nerudy – podél hřbitovní zdi
11. Prodloužená plk. Semíka
12. Přibyslav přes obec po poslední dům   
Letos se uskuteční podtržené 4 akce, Dukelské náměstí jen z 
poloviny, ovšem včetně ulice Poděbradovy a Na Tržišti.
Celkový náklad na tyto stavby je 9,5 mil. Kč.

B. Malé akce města
Předně je to řešení havarijního stavu Husitské ulice. Jde o 
díry před panem Ferlesem a dvě díry pod hrnčírnou, což bude 
stát 600 tis. Kč. Z malých akcí dále hradíme v celkové částce 
1.500.000 Kč tyto akce – úpravy od Stránských k viaduktu, ul. 
Rokycanova, dlažba pod klášterními schody, ul. Jiráskova, díry 
v ulici U Trati, v ul. Moravská, Heřmanice u pekárny a 6 ploch 
pro kontejnery. Jde o stavby malé, často však strategického vý-
znamu. Např. nový asfaltový koberec v Rokycanově ul. odkloní 
dopravu tak, aby se nejezdilo kolem samoobsluhy na sídlišti. 
Pro řidiče z ulice U Teplárny to znamená, že lepší je jet přímo na 
hlavní. Stejný strategický význam má i spojka přes parkoviště za 
halou 1. ZŠ rovnou k poště – odlehčí se dopravě centrem.
Do této kategorie dále patří různé malé opravy asfaltem, maca-
damem apod. v částce 300 tis. Kč. 

C. Osadám bylo k rozhodnutí vyhrazeno 500.000 Kč. Osadní 
výbory všech 10 osad se shodly na tom, že prostředky soustředí 
do dvou akcí:
1. Cesta přes Radkyni – 120.000 Kč
2. Otočka autobusů Přibyslav – 370.000 Kč. 
Silniční výbor vůli osadních výborů respektuje. 

D. Na kraji má naše město nyní výborného zastánce – ná-
městka hejtmana Petra Kuříka, který řídí krajský resort 
dopravy. A tak můžeme realizovat dvě významné akce. Předně 
kraj zahájí opravu Gebauerovy ulice první etapou, a to opravou 
ulice Svatojánské, tedy Kaplička. V této ulici se dělá nová ka-
nalizace, při tom se obnoví chodníky i vozovka, město investuje 
5,5 mil. Kč do chodníku a dešťové kanalizace (ovšem kraj dá 6 
mil. Kč na vozovku a vohospodářský správce zaplatí 3 mil. Kč 
za splaškovou kanalizaci).
Významnou akcí je také kruhový objezd na křižovatce ulic Ko-
tíkovy a Krkonošské. Ten bude realizován Ředitelstvím silnic 
a dálnic nákladem cca 6,5 mil. Kč, město bude platit úpravy 
chodníků, a to asi za 700 tis. Kč. 

E. Soukromou akcí dokončenou je stavba Lidl. Tou byl 
zplanýrován nepříliš vzhledný kout našeho města. Město 
tam platilo drobné návaznosti a částečně také škody na 
objížďce. Pokud sumarizujeme výkonnost městského rozpočtu 
v oblasti silnic: velké akce 9,5 mil. Kč, malé akce 2,1 mil. Kč., 
osady 0,5 mil. Kč, spoluúčast kraji a státu 6,2 mil. Kč, celkem 
to dělá 18,3 mil. Kč. Tato částka standardně u města do 10.000 
obyvatel odpovídá spíše výši všech investic z vlastních zdrojů. 
Ovšem my dále investujeme ze svých zdrojů dalších 40 miliónů, 
především jako spoluúčast k dotacím. Je to dle mého názoru 
tempo až příliš vysoké a dlouhodobě meziročně neudržitelné, 
letošek tak na úseku výstavby a oprav silnic pravděpodobně 
zůstane rekordním po delší dobu.

Rudolf Cogan, předseda silničního výboru  

OPRAVY SILNIC –  REKORDNÍ TEMPOOPRAVY SILNIC –  REKORDNÍ TEMPO

Občané Novopacka doplácejí 
na neexistenci výjezdové-
ho stanoviště záchranky v 
Nové Pace. Dojezdové časy 
k pacientovi jsou delší než v 
jiných městech. Proto jsme 
vyvolali řadu jednání s odpo-
vědnými pracovníky kraje a 
ministerstva. Jsme si vědomi 
významu mít výjezdovou sta-
nici záchranky ve městě. Jako 
jediní zástupci měst z Králo-
véhradeckého kraje jsme byli 
ochotni se finančně podílet na 
jejím zřízení. Současné Mi-
nisterstvo zdravotnictví chce 

zřídit 44 nových stanovišť pro 
záchrannou službu v rámci zá-
kona o zdravotnické záchranné 
službě. Jednou z nich  má být 
i středisko v Nové Pace, jak se 
při jednání vyjádřila ředitelka 
Odboru krizové připravenosti 
MZ MUDr. Dana Hlaváčová.   
Nyní se zdá, že nic kromě 
neschválení parlamentem ne-
brání vzniku záchranné služby 
v Nové Pace.  Bylo by škoda, 
aby dobrý projekt neprošel 
kvůli politickým neshodám. 
 Josef Hendrych
 Vladimír Roučka

Bude rychlá záchranná služba 
v Nové Pace?
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Město Nová Paka, kdysi jednička v komplexnosti třídění odpa-
du v celé ČR a první město, které uzavřelo smlouvu s firmou 
EKO-KOM, platící obcím za vytříděné suroviny, se propadá do 
zapomnění. Stává se vzorem toho, jakým způsobem se to nemá 
dělat!
Vedení města populisticky zrušilo platbu za komunální odpad 
tvrzením, že občané lépe a více třídí. Opak je pravdou!
Před 15 lety se Nová Paka výstavbou třídírny i kompostárny a 
zřízením 350 sběrných míst s kontejnery na papír, plast, sklo, 
drobné železo a bioodpad stala vzorem všem obcím nejen v ČR, 
ale i v Evropě. Byly zřízeny dva sběrné dvory na příjem elektro-
spotřebičů, nebezpečného odpadu, atd. Už tenkrát se vytřídilo 
35% surovin z komunálního odpadu. Bylo vyrobeno a prodáno 
300 tun kvalitního kompostu ročně!
Město postupným snižováním dotací omezilo dobře rozběhnutý 
systém, ke kterému se budeme muset vrátit! Pro porovnání uvá-
dím následující tabulku:

Třídění rok 1997 rok 2002 rok 2007

Plast 102,3 179,6 158,4

Papír 135,3 202,4 209,4

Sklo 199,5 193 143,7

Drobné železo 77,8 77,9 -

Nebezp. odpad 2,6 10,1 ?

Celkem 517,5 663 511,5

V současnosti se bioodpad vozí na skládku a bioreaktor (který je 
třeba opravit) koroduje a stojí. Město jako “správný hospodář” 
nedělá nic a mlčí!
Pan Ivo Kropáček z Hnutí Duha si musí výrazně opravit názor 
na Novou Paku. „Naše město bylo v třídění domácích odpadků 
na špici!” Nyní se propadá ke dnu a bude muset začínat znovu.
Už v minulém roce zaplatilo město za likvidaci odpadu 6,586 
mil. Kč a bude hůře. Cena energií a nafty závratně stoupá a mi-
nistr Bursík chce, aby obce třídily nejen papír, plast a sklo, ale 
i nápojové kartóny a biologicky rozložitelný odpad. Poplatek 
za skládkování se bude zvyšovat z nynějších 500 Kč na 700 
Kč v roce 2009 a 1000 Kč v roce 2011! Ať chce nebo ne, bude 
muset vedení města nechat opravit kompostér a opět věnovat 
pozornost kvalitě třídění, která výrazně upadá. To tvrdí nejen 
zaměstnanci třídírny.
Kde hledat příčiny úpadku v kvalitě třídění?
- Město nevěnuje potřebnou pozornost propagaci systému 

třídění, neudržuje a neopravuje svěřený majetek (kompostér, 
nádoby).

- Občana (voliče) si kupuje tím, že nemusí platit poplatky, pak 
je likvidace odpadu nemotivující a pro obec výrazně dra-
há!!!

- Tvrzení, že privatizací odpadu město ušetřilo, je nepravdivé, 
Osobně mě velmi mrzí, že jsem se nechal „zblbnout” a převe-
dení třídírny na soukromou firmu podpořil.

- Potvrzuje se, že bez peněz nelze dělat kvalitní práci.
Bohužel to samé nás čeká, pokud naši “novátoři” zprivatizují 
Technické služby. Město, které své služby privatizuje, se chová 
nesmyslně a zároveň je výrazně prodražuje. Znovu opakuji, že 
privatizovat TS může jen ekonomický amatér nebo někdo, kdo 
má v úmyslu „pomoci kamarádovi či sám sobě”. Připomínám, 
že pan Malý v roce 1992 odprodal od TS zahradnictví a dílny, 
dvě části pro chod TS velice potřebné, jejichž obnova stála poz-
ději město několik miliónů korun.
Vedení radnice soustavně podfinancovává provoz TS tak, aby 
byla omezena jeho akceschopnost, a tím si připravuje půdu 

pro výmluvy a budoucí privatizaci. Za posledních 5 let snížilo 
dotaci pro TS na 74% na cenu práce 149 Kč na hodinu včetně 
mechanizací! 

Cena jedné hodiny práce okolních firem je například:
Vibrační válec (oprava chodníku a komunikací) 900 Kč/hod.
Čelní nakladač UNC 500 Kč/hod.
Čelní nakladač – odklízení sněhu 600 Kč/hod.
Čelní nakladač HON 800 Kč/hod.
Použití traktoru na sníh 600 Kč/hod.
Použití traktoru s vlekem 450 Kč/hod.
Kropicí vůz 600 Kč/hod.
Zametací vůz 800 Kč/hod.
Toto jsou ceny bez DPH !

KVALITA TŘÍDĚNÍ SE PROJEVUJEKVALITA TŘÍDĚNÍ SE PROJEVUJE

Bioodpad míří na skládku !!!

FARMA NOVÝ DVŮR
ŘEZNICTVÍ U KOŘÍNKŮ

Tyršova 45, Nová Paka
nabízí

NEJLEVNĚJŠÍ KRŮTÍ 
MASO V REGIONU

Krůtí maso pochází výhradně z vlastního krytého chovu a je 
za bezkonkurenční ceny. Maso se k vám dostane již druhý 
den po poražení, tzn. je velmi čerstvé a kvalitní.
Naše ceny    Běžné ceny
Krůtí prsa  139,-/kg  179,-/kg
Krůtí palička  47,-/kg  67,-/kg
Krůtí křídlo  45,-/kg  69,-/kg
Dále vám nabízíme:
 - kuřecí maso od českých chovatelů 
 - kvalitní uzeninu, 
   kterou krájíme přímo před zákazníkem
 - celé krůty připravené na gril 
   (předuzené i naložené)
Provozní doba: Út – Pá 8 – 17 hod. So 8 – 11 hod.
Bližší informace na tel. 777 738 566

Dávám tímto na vědomí současné ceny a každý ať si udělá 
obrázek sám, jakým způsobem uvažuje současné vedení 
města a jaké nevratné kroky připravuje svým demagogic-
kým jednáním. Vím, co říkám. Mé šestileté vedení TS a 
zkušenosti z několika měst, která tuto chybu udělala, jsou 
dokladem. Následná obnova je stála desítky miliónů korun.
   Zastupitel a občan   
   František Škvařil
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K: Podstatně se změnily pro-
vozní podmínky v poskytová-
ní služeb našim klientům, kdy 
z nedostatečných prostor v pů-
vodním starém objektu z 19. 
stol. jsme přešli do budovy, 
která je plně komfortní. Mys-
lím tím privátní ubytování na 
jedno, maximálně dvoulůž-
kových pokojích s příslušen-
stvím a dalšími prostorami, 
jako jsou terapeutické dílny, 
knihovna, tělocvična, modli-
tebna, místnost pro pedikúru a 
jiné volnočasové aktivity.
Ovšem přechod ze starého 
do nového objektu přinesl s 
sebou požadavek na jinou 
úroveň komunikace mezi 
klienty a zdravotním perso-
nálem. Jak se vám to daří 
zvládnout?
H: To je problém, který ře-
šíme. Máme dorozumívací 
zařízení, které, jak se ukazuje, 
není vhodné pro typ našich 
klientů. V současné době jsme 
zadali dodavatelské firmě na-
hradit stávající zařízení jiným 
typem /zvonek a sluchátko/ 
pro snadnou dostupnost na 
dosah ruky klienta. 
Někteří klienti si také postě-
žovali, že sestry k nim už ne-
chodí tak často jako dříve.
H: Je to daň za komfort ve 
srovnání s  podmínkami ve 
starém objektu. Dříve, když 
šla sestra na vícelůžkové po-
koje, mluvila s jedním klien-
tem, ti ostatní ji viděli a měli 
možnost s ní také povykládat. 
Nyní sestry chodí za klienty 
do 1 – 2 lůžkového pokoje a s 
ostatními už nejsou v bezpro-
středním kontaktu. Některým 
právě tento kontakt, komuni-
kace schází. Byli na to zvyklí. 
Mnozí si proto nechávají i 
dveře pootevřené, aby mohli 
sledovat pohyb na chodbě a 
byli tak v určitém kontaktu se 
světem.
Změnil se zdravotní stav va-
šich klientů?
K: Je to úměrné věku. Nově 

DOMOV PRO SENIORY -  PŮL ROKU POTÉDOMOV PRO SENIORY -  PŮL ROKU POTÉ

Je to už víc než půl roku, co byl v Nové Pace uveden do provozu nový Domov pro seniory (DpS). Připomeňme v krátkosti, že 
stavba byla zahájena poklepem na základní kámen na podzim v roce 2005 a dokončena s určitým skluzem letos v lednu. Celková 
investice si vyžádala 112 milionů korun, na které se podílelo 82 miliony Ministerstvo práce a sociálních věcí, 14 miliony Králo-
véhradecký kraj a zbylou část uhradila novopacká radnice. Kdo prochází v současné době kolem tohoto objektu, musí registrovat 
vkusně provedené terénní úpravy i celkový vzhled intravilánu. 
Co se však za tu dobu změnilo v samotném chodu Domova pro seniory – je tématem rozhovoru s ředitelkou Ústavu sociálních 
služeb Dagmar Kubíčkovou a Danou Hloucalovou, vedoucí sociálně zdravotního úseku DpS.

Individuální plány klientů nebudou snem, ale skutečností 

přijímaní klienti jsou převáž-
ně s přiznaným příspěvkem 
na poskytovanou péči ve 3. a 
4. stupni, což je vysoká míra 
závislosti na poskytovaných 
službách. To klade vyšší 
nároky na ošetřující perso-
nál. Abychom tento proces 
optimálně zvládli, propočítali 
jsme detailně počet úkonů, 
který musíme u našich klien-
tů realizovat. Tím nám vyšla 
potřeba na rozšíření ošetřova-
telského personálu. Začátkem 

června jsme přibrali další tři 
pracovnice  přímé obslužné 
péče o klienty. V současné 
době tak máme naplněný 
stav ošetřujícího personálu na 
kapacitu zařízení a strukturu 
klientů.
Konkrétně: 
H: Přímo o klienty se stará pět 
zdravotních sester v nepřetrži-
tém provozu a 14 pracovníků 
přímé obslužné péče. Dále 
máme jednu terapeutku s 
pedagogickým vzděláním, 

která řídí a vede aktivizační a 
výchovné programy a de facto 
připravuje programy pro naše 
pracovníky přímé obslužné 
péče pro individuální práce s 
našimi klienty. Je to nesmírně 
záslužná činnost s náležitou 
odezvou u našich klientů. Pů-
vodně zde byly dvě terapeut-
ky, ale zjistili jsme, že daleko 
větší potřebnost té druhé je v 
přímé obslužné péči. 
K: Samozřejmě, že počet 
zdravotního personálu není 
definitivní. Vychází zásadně 
z aktuální potřebnosti klientů 
DpS. V tom smyslu je zpra-
cován individuální plán našich 
klientů, kdy každý má jinou 
potřebnost, jinou náročnost 
na přístup v té či oné oblasti. 
Někdo je například psychicky 
zdatný, ale nepohyblivý, jiný 
zas je třeba chodící, ale s horší 
psychikou. To vše musíme 
mít na vědomí a podle toho 
individuálně ke klientům při-
stupovat.
Co neklidní, dezorientovaní 
klienti?
Chtěla bych zde upozornit, 
že nechceme mít klienty uza-
vřené na lůžku a utlumené 
léky. To není a nebude náš 
přístup. Může se proto stát, že 
se některý z nich – a bohužel 
– děje se to převážně v noci,  
dožaduje hlasitým voláním 
přítomnosti svých blízkých 
nebo sestry, která přitom u 
něho kolikrát stojí a klient ji 
nevnímá. Tyto situace máme 
zmapované a řešíme je. 
K: Proto máme také zaměřené 
vzdělání našich pracovníků, 
abychom dokázali tyto klienty 
zvládnout s co nejlepším pří-
stupem. V tom smyslu už spo-
lupracujeme se vzdělávacími 
centry, aby nám odborníci po-
radili, jak přistupovat k těmto 
lidem, abychom nemuseli po-
užívat tlumících prostředků. 
Chceme navázat spolupráci 
s Českou alzeimerovskou 

Dagmar Kubíčková

Dana 
Hloucalová
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společností v Praze, která má 
největší zkušenosti s touto 
chorobou a nabízí pomoc, aby 
se klienti v našem prostředí 
cítili bezpečně. 
Kolik máte v současné době 
klientů? 
K: Kapacita novopackého 
DpS je 65 lůžek. K dnešnímu 
dni jich máme 63 obsazeno. 
Dvě zůstávají jako mini re-
zerva pro naléhavé případy. 
V evidenci je více žadatelů. 
Vyhodnocují se ti nejpotřeb-
nější. Naším zájmem je mít 
plně obsazeno. Je to i z ekono-
mických důvodů, kdy musíme 
vydělávat na provoz.
Jaké jsou platební podmínky 
pro klienta? 
K: V letošním roce, podle 
nové vyhlášky, je stanovena 

Radou města platba za pobyt v 
DpS na maximum. Denní taxa 
je 320 až 330 korun, kdy 150 
Kč je strava, zbytek – podle 
charakteru pokoje. Jednolůž-
kový – 180 Kč s balkonem, 
jednolůžkový s francouzským 
oknem 175 Kč a dvoulůžkový 
s balkonem 170 Kč. Celková 
platba činí až 10 230 Kč. Tyto 
náklady hradí klient ze svých 
příjmů – důchodu, přitom je 
klient chráněn zákonem a musí 
mu zůstat pro vlastní potřebu 
15% důchodu. V současné 
době nemáme žádného klien-
ta, který by uhradil plnou výši, 
a tak mu zbylá část hrazena z 
veřejných zdrojů /stát, kraj a 
město/. Jak umožňuje zákon 
o sociálních službách, oslo-
vujeme rodinné příslušníky, 
aby se rovněž spolupodíleli na 

úhradě nákladů a uzavíráme s 
nimi smlouvy. 
Pokud se jedná o zájem okol-
ních obcí umístit své občany 
do novopackého DpS?
K: Je značný. Stará Paka, 
Pecka a jsou i další. Podle roz-
hodnutí Rady města se však 
musí spolupodílet na úhradě 
nákladů. Je to stanoveno taxa-
tivně, tabulkově, podle počtu 
obyvatel obce či vesnice.
Jak tedy dál? Je vidět, alespoň 
na první pohled, že provoz v 
novém objektu se dostává do 
normálního běhu. 
K: Dá se tak říct. Po hektic-
kém úvodu, ale to je logické 
při zkušebním” zajíždění”, 
jakéhokoliv provozu, můžeme 
už dnes vyslovit spokojenost 
se zařízením a vybavením 

nového Domova. Naplníme 
tak požadované provozní stan-
dardy. V současné době, ve 
spolupráci s vedením města, 
dolaďujeme personální otázky 
– s důrazem na potřebnou kva-
lifikaci. Dále pracujeme na in-
dividuálních plánech klientů, 
abychom vycházeli z jejich 
potřeb a přání, a tak zjistili, 
jakou míru naší podpory vyža-
dují a potřebují. Teď záleží jen 
na nás, jak to zvládneme. Je to 
doslova každodenní mravenčí 
práce, nesmírně náročná na 
psychiku i fyzickou stránku 
každého našeho pracovníka, 
bez rozdílu profese. Odmě-
nou je pak, krom jiného, i ten 
pohled na trochu štěstíčka v 
očích našich klientů. I za to 
stojí se o mnohé věci zasadit. 

 Oldřich Houška

Vážení spoluobčané, nastal čas léta, cestování a 
dovolených. Naše občanské sdružení Sportem proti 
bariérám – Český ráj si Vám dovoluje připomenout, 
že naše služba osobní asistence je určena pro Vás a 
Vaše blízké. Osobní asistentky mohou po dobu Vaší 
dovolené přijít k vám do domácnosti a zajistit tam po-
třebnou pomoc, která zahrnuje doprovod na úřady, k 
lékaři, za kulturou a na vycházky, pomoc s hygienou 
a oblékáním, úklidem domácnosti, s přípravou jídla. 
Dohled nad seniory a hendikepovanými dětmi, zajiště-
ní společnosti, dovoz nebo donášku nákupu a podání 
snídaně, oběda, večeře. 
Věříme, že i Vy budete spokojeni s využíváním našich 
služeb a v klidu načerpáte nové síly na své dovolené.

Občanské sdružení Sportem proti bariérám 
– Český ráj zahájilo sportovní sezónu
Jste srdečně zváni na všechny naše sportovní akce. Odlož-
te své starosti, rádi Vás přivítáme, zasoutěžíte si, pobavíte 
se a hlavně pomůžete překonat bariéry, které život někdy 
nečekaně přichystá (nebo kterými nás život někdy může 
zaskočit).
Termíny akcí našeho sdružení:
19. 7. - 3. prázdninová kuželkiáda – Dolní Kalná
3. 8. - 10. 8. - Pobytový týden zaměřený na cestování 
po krásách okolí, výstup na Sněžku (překonání dalšího 
rekordu) 
29. - 31. 8. - 2. Novopacká kuželkiáda, venkovní prosto-
ry u Bowlingu v Nové Pace
26. - 28.9. - 13. Paka cup – družstva, ZŠ Komenského

Pokud vás zaujala některá z našich nabídek, ozvěte se na 
e-mail: spb-cr@atlas.cz tel: 604 290 189 web: www.spb-
-cr.cz

Nabízíme pravidelný i jednorázový úklid 
- čistění koberců a skvrn 13,- Kč/m2 včetně polstr. nábytku 
- parní mytí veškerých obkladů, podlah a oken 
- kompletní úklid bytů, chalup
- kompletní čištění interiérů vozů 700,-Kč 

Objednávky a dotazy na tel: 777 084 156, 608 921 780
Firma Rotex - Úklidové služby, Kostelní 538, L. Bělohrad 
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Autokemp Sedmihorky se stal 
minulou sobotu místem setká-
ní bezmála stovky amatérských 
fotografů, kteří se zde sešli na 
závěrečné konferenci 47. roč-
níku Mapového okruhu Čes-
ký ráj. Jedná se o celostátní 
soutěž fotoklubů, které mezi 
sebou soutěží prostřednictvím 
kolekcí fotografií sestavených 
z prací členů fotoklubu. Vy-
hodnocení celoroční soutěže je 
poté hlavním bodem závěrečné 
konference. 
Pořadatelem té letošní byl 
Fotoklub Safír Turnov, který 
ctí jméno Mapového okruhu, 
a proto zvolil místem jeho ko-
nání srdce Českého ráje. Prožít 
si chvíle napětí před vyhláše-
ním výsledků si do Sedmihorek 
přijelo sedm členů Fotoklubu 
MKS Nová Paka – předseda 
klubu Mirek Suchánek, spolu 
s ním Honza Maglen, Jirka 
Tejchman, Šárka Sedláčková, 
Vláďa Herbrych, Pavel Charouz 
a František Vopršal. Ti všichni 
se spolu s ostatními účastníky 
konference dozvěděli, že jed-
noznačným vítězem letošního 
ročníku se stal Fotoklub KD 
Semily. Fotografie jeho členů 
získaly v hodnocení jednotli-
vých fotografií sedm míst v 
první desítce. Druhé místo ob-
sadil Fotoklub KFA Broumov 
– Bylnice a na třetím skončil 
Fomaklub Liberec. 
Dosud nejlepší výsledek, 
kterého v této soutěži dosáhl 
Fotoklub MKS Nová Paka, 
bylo 5. místo. Letos v Sedmi-
horkách vybojoval místo 4.! 
Tato “jen” bramborová medaile 
tedy znamená pro novopacký 
fotoklub historický úspěch. 
Pačtí fotografové tak znovu 
potvrdili, že vzrůstající trend 
úspěšnosti klubu v posledních 
letech není náhodný, ale že je 
výsledkem dlouhodobé tvořivé 
práce všech jeho členů a nese 
s sebou i příslib do budoucna. 
Nejúspěšnější fotografií klubu 
se stala fotografie “Andělské 
výhledy” od Jana Maglena, 
která se umístila na 19. -23. 
místě v celkovém hodnocení 
z 280 fotografií. Další v po-
řadí klubu byla opět fotografie 
Jana Maglena “Solitér” a třetí 
nejlepší fotografii našeho klu-
bu měli Jiří Tejchman a Lukáš 
Hejtman, oba na 39.-43. mís-
tě. Další pořadí, podrobnosti 
a fotografie ze závěrečného 

hodnocení naleznete na: http:
//fotoklubnp.futuranp.eu.
Doufám, že elán, neotřelé ná-
pady a hlavně to “dobré světlo” 
vydrží novopackému klubu i 
do dalšího ročníku Mapového 
Okruhu a z Prahy (neboť orga-
nizátorem bude Fotoklub ČSA 
Praha) si přivezeme už řádnou 
medaili. To však bude záležet 
na kvalitě kolekce, kterou bu-
deme připravovat na podzim. 
Možná, že se mezi soutěžní 
fotografie kvalifikuje i některá 
z těch, které jsme po skončení 
konference pořídili v Českém 
ráji cestou domů… Š.S.

Historický úspěch Fotoklubu Nová Paka

ing. Svatopluk Jansta
–  Celoroční péče o zeleň vaší zahrady 
 nebo sídla společnosti
– Prodej tújí na živé ploty i s dovozem
– Prodej zahradního kamene i s dovozem
– Celoroční zakládání a údržba zeleně

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz

SADOVNICTVÍSADOVNICTVÍ

Fotosoutěž “Mladýma očima” stále probíhá. Prvních 10 fotografií z 1. kola najdete na: http:
//fotoklubnp.futuranp.eu
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Nedávno nás navštívil známý, 
pobývající dlouhá léta 
v Anglii. 
Jak bývá dobrým zvykem, 
pozval jsem jej na malou 
procházku městem i přilehlým 
okolím. Poctivě jsme šlapali.
Najednou můj známý vytáhl 
mrňavou kamerku a filmoval.
To musím ukázat doma,
když komentoval záběry
z malých uliček, náměstí až po 
návštěvu kláštera Nanebevzetí 
Panny Marie.
Pravda, poněkud ztuhnul, 
když jsme k němu procházeli 
unikátním dřevěným 
průchodem - Růžencovým 
schodištěm, kde na nás od 
“neznámých umělců” čučela 
grafitti.
Cestu zpět jsme volili
lesoparkem kolem
sportovního areálu 
a zimního stadionu. 
S uznáním pokyvoval hlavou. 
Ale to už jsem na něm viděl,
že má potřebu si někde
dřepnout. Jó, tak to si budete 
muset ještě pěkně 

Zbytečná piha na kráse
zašlapat, radil mu jeden 

starousedlík, když před ním 
venčil obrovitého psa. Tady 

byly vždy lavičky, pěkně 
bytelné, aby něco vydržely. A 

dalo se na nich sedět. Však 
taky něco pamatovaly. A 

podívejte se dnes. V celém 
tom Poštmistrovském kopci 

najdete jednu, možná dvě, 
na které si jakž takž můžete 
sednout, aniž se vám něco 

přihodí. Pravda, něco je 
dílo vandalů, ale vše se na 
ně svádět nedá. Divím se, 
že odpovědní za stav naší 

přírody, lesoparku, na tento 
stav nijak nereagují, utrousil 

onen starousedlík. 
Škoda – a tak jsem si myslel, 

jak zapůsobím na svého 
známého, když mu předvedu 

krásné, historické město s 
jeho okolím. A přitom by 
stačilo tak málo – spravit 
nebo udělat nové lavičky 

– dřeva je přece dost a k nim 
dát občas koše na odpadky. 

Jenže - však to znáte, “nejsou 
lidi!”.
 -Oh-

opravy osobních a dodávkových automobilů
zajištění STK
opravy a repase motorů (i veteránů)
diagnostika motorů
opravy podvozkových součástí
výměny výfuků, stříkání dutin, čištění interiérů

Petr Krejčík
Vrchovinská 1581  IČO: 86699849
Nová Paka  DIČ: CZ 7807273199

tel.: 775 366 707

Pod nadpisem “Jak občany co 
nejméně obtěžovat”, zodpovídal 
novopacký starosta Josef Cogan 
redaktorovi Poslaneckého zpra-
vodaje Ivo Horvátovi otázky 
ohledně zrušení poplatků za 
odpady a hledání i jiných cest, 
jak vyjít občanům vstříc. Tento 
rozhovor vám přetiskujeme. 
Zrušili jste poplatky za popel-
nice, nejdete tak trochu proti 
trendu doby? Všude nějaké 
poplatky přibývají... 
Rozhodnutí je v kompetenci 
samosprávy. V Nové Pace byl 
tento postup zakotven do pro-
gramového prohlášení koalice 
(Sportovci - ODS) pro roky 2006 
– 2010 a je u nás zvykem držet 
slovo. Na rok 2007 město snížilo 
poplatek za odpady ze 400 Kč 
na 200 Kč s tím, že pokud se 
zvýší množství vytříděného od-
padu, poplatek zcela zrušíme. A 
naopak pokud se sníží množství 
tříděného odpadu, zvedneme ho 
na maximum. Množství vytřídě-
ného odpadu se zvýšilo o 15%, 
proto jsme poplatek zrušili. 
Zvýšila se i kvalita třídění ze 
45% na 51% a rentabilita třídění 
na z 75% na 80%. Vnímáme to 
jako investici do budoucna, kdy 
předpokládáme další význam-
ný nárůst nákladů na likvidaci 
odpadu.
Směrem k občanům postupu-
jete výchovně - slíbili jste, že 
poplatky zrušíte, pokud budou 
více třídit odpad...Myslíte, že by 
podobně měl postupovat i stát v 
případě poplatků ve zdravotnic-

tví, které mají regulovat nad-
užívání lékařské péče? Pokud 
by lidé přestali péči tak zvaně 
nadužívat , měly by být poplatky 
zrušeny, podobně jako u vás 
poplatky za odpady?
Poplatky za odpady nelze srov-
návat s poplatky ve zdravotnic-
tví. Poplatek za odpady byl u nás 
konstruován jako plošná částka 
za “hlavu”. Dal by se přirovnat k 
rovné dani bez ohledu na to, ko-
lik občan odpadu vyprodukuje. 
Ze zkušenosti také víme, že po-
kud se zavede metoda poplatku 
za odvoz jednotlivé popelnice, 
začne mnoho občanů tvrdit, že 
žádný odpad nemají, protože 
všechen vytřídí. Zároveň však 
začne vznikat velké množství 
černých skládek. V praxi tedy 
není reálně možné důsledně 
kontrolovat opatření, což vý-
znamně snižuje jeho efektivitu. 
V případě poplatku ve zdravot-
nictví je opatření adresné přímo 
(za konkrétní úkon) a tím i lépe 
vymahatelné. Pokud se podaří 
vyplnit mezery a bude minimál-
ní prostor pro obcházení, bude 
občan nucen opatření bezpodmí-
nečně respektovat, což ho patrně 
povede k úvaze, jak jinak snížit 
negativní dopady na jeho vlastní 
kapsu, a to jak zvýšenou preven-
cí, tak i omezením nadužívání 
lékařské péče. Podobně pozitiv-
ní dopad by mohla mít i možnost 
část peněz, které občan zaplatí 
na zdravotní pojištění, využít 
podle vlastního rozhodnutí. 
Myslíte, že i když jsou poplat-

ky za popelnice zrušeny, stát 
i samospráva nadále občana 
nadmíru zatěžují? Jak by se 
mělo dále postupovat? Do jaké 
míry se dá zatěžování občanů 
zredukovat?
Pro míru zátěže občana z fiskál-
ního pohledu je významný spíše 
“den daňové svobody”. Při růz-
ných poplatcích se pak velmi 
často zapomíná na administrativ-
ní náklady s tím spojené. Za vý-
znamnou položku lze považovat 
též ztracený čas. V Nové Pace 
budeme i nadále hledat mož-
nosti, jak občany co nejméně 
obtěžovat. Za zcela fatální zátěž 
považuji nepřehlednost právního 
sytému. Právní řád je zaplevelen 
řadou norem nižší právní síly, 
které jsou pro občana zcela ne-
srozumitelné. Osobně mám za 
to, že pokud se není převážná 
část obyvatel Česka schopna 
orientovat v právním řádu, nelze 
mluvit o právním státu. 
Jaký názor máte na zpoplatně-
né parkování v centrech měst? 
Tyto poplatky schvalujete? 
Je správné, že rozsah a výše zpo-
platnění parkování v centrech je 
v kompetenci měst. Každé měs-

to si tak může stanovit regulaci, 
která mu individuálně vyhovuje. 
Strategii je vždy vhodné stanovit 
ve zcela konkrétní lokalitě. V 
Nové Pace parkování zpoplatně-
no nebude. Zvolili jsme variantu 
časového omezování parkování. 
Na vymezených plochách bude 
možné parkovat pouze na ome-
zený čas. Kdo limit překročí, 
spáchá přestupek. Cílem je vy-
tlačit déle parkující auta mimo 
nejvíce zatížená místa.
Je tou správnou cestou, jak vyjít 
občanům vstříc, e-government? 
Jaké s ním máte zkušenosti?
E-government je slibná cesta. 
Předpokladem pro jeho fun-
gování je, že budou existovat 
plnohodnotné elektronické do-
kumenty s tisknutým elektronic-
kým podpisem, které budou ak-
ceptovat všechny úřady opravdu 
elektronicky. Stát by měl též 
hmotně podpořit přechod ob-
čana na elektronické systémy 
například tím, že by občan 
dostal svůj elektronický podpis 
od státu zdarma. Kdy bude vše 
možné vyřídit elektronicky, si 
nedovoluji vůbec odhadnout. S 
ohledem na naši byrokratickou 
tradici by se jednalo o věštění z 
křišťálové koule.

Starostu zpovídal Poslanecký zpravodaj
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Po maturantech přišli v novopacké Integrova-
né střední škole v minulých dnech na řadu se 
svými závěrečnými zkouškami i nástrojaři a 
elektrikáři. 
Ze třídy patnácti nástrojařů předstoupilo před zku-
šební komisi, s předsedou Ing. Zdeňkem Jaklem 
ze SPŠ v Hronově, třináct chlapců. Všichni byli 
úspěšní, Aleš Bartko a Jaromír Kotěra dokonce 
s vyznamenáním. Z devatenácti elektrikářů, kteří 
předstoupili před zkušební komisi, které předse-
dal Ing. Josef Kopecký z hradecké Střední od-
borné školy, prospěli Lobotka Jan, Vonka Leoš, 
Rezler Tomáš, Gruntorád Petr s vyznamenáním, 
zbývajících patnáct elektrikářů prospělo. 
Ne všichni elektrikáři mohli vzhledem ke svým 
závěrečným výsledkům ve třetím ročníku před-
stoupit před zkušební komisi. Celkem devět 
musí v září opravnými zkouškami z některého 
předmětu potvrdit svoji oprávněnost vykonat 
závěrečnou zkoušku. 
Zajímavostí zkoušek byla i účast odborníků z pra-
xe ve zkušební komisi. Vědomosti a dovednosti 
u nástrojařů sledoval vrchní 
mistr partnerské firmy DE-
PRAG CZ a.s. Petr Košek, 
elektrikáři skládali zkoušky 
za sledování Ing. Romany 
Bartoníčkové z firmy SQS 
Vláknová optika a.s.
Někteří absolventi odejdou 
na denní střední školy, ně-
kteří budou přímo v ISŠ 
studovat ve tříletém nástav-
bovém studiu při zaměst-
nání. Důležité pro jejich 
další život je, že zvláště 
nástrojaři již mají téměř 
všichni zajištěné zaměstná-
ní u některých z firem, kde 
budou moci uplatnit vše, co 
získali ve škole a v dílnách 
odborného výcviku. 
 Míla Pour

Dvaatřicet absolventů ISŠ do praxe
Nástrojař Jaromír Kotěra prospěl s vyznamenáním. 
Jeho výkon sledoval zkoušející Ing. Jiří Vojtíšek a příse-
dící Ing. Zdeněk Rosůlek. 
Foto Míla Pour
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Josef Dresler 
(1878 – 1938)

V tomto roce bychom měli 
vzpomenout dlouholetého 
veřejného pracovníka novo-
packého okresu Josefa Dres-
lera. Narodil se v roce 1878 
jako jediný syn rodičů Jana a 
Kateřiny, kteří si v roce 1870 
koupili ve Valdově roubenou 
chaloupku s doškovou stře-
chou a necelým hektarem polí. 
Aby se uživili, tkali od rána do 
noci plátno.
Josef vychodil tříletou novo-
packou měšťanku. Několika-
kilometrová docházka byla 
hlavně v zimě obtížná, přesto 
ze zhruba 300 dní vyučování 
chyběl jen dvakrát a na všech 
vysvědčeních měl kromě je-
diné dvojky samé jedničky. 
Chtěl být učitelem, ale ráč-
koval, a proto ho na studium 
nepřijali. Tak pracoval, kde se 
dalo – v lese, na stavbě silnic, 
v cihelně.
Přestože za monarchie patřil v 
obecních volbách ve Valdově 
do třetího volebního sboru 
nejchudších vlastníků půdy, 
zvolili ho ostatní pozemkoví 
vlastníci starostou obce: popr-
vé, když mu bylo 25 let, a pak 
ještě během 15 let čtyřikrát za 
sebou.
Po celý svůj život usiloval o 
to, aby se drobní rolníci vyma-
nili ze své bídy – především 
sdružováním a svépomocí. 
Jeho prvním krokem ve Val-
dově bylo proto založení spo-
řitelního a záložního spolku 
Kampelička, v němž byl dlou-
há léta pokladníkem. Každou 
neděli odpoledne ve světnici 
své chalupy přebíral od členů 
vklady od jedné koruny výše 
a vyřizoval půjčky členů, 
schválené vedením spolku. 
Ve Valdově se vklady úročily 
4 %, za půjčky se platilo 5 %. 
Všichni členové ručili svým 
majetkem.
V roce 1910 byl zvolen do 
zastupitelstva novopackého 
okresu a v různých okresních 
funkcích působil až do své 
smrti. Po zřízení Okresní 
správní komise se stal jejím 
členem. Komise ho zvolila 
svým zástupcem ve vedení 
Okresní hospodářské záložny. 

PACKÝ SENÁTORPACKÝ SENÁTOR

Tento nevýdělečný peněžní 
ústav vznikl v 19. století z 
kontribučenských obilních 
a peněžních fondů pozem-
kových vlastníků, aby svým 
členům pomáhal. Za vlády a 
závazky ručil okres.
V roce 1920 se podílel na 
založení Zemědělských druž-
stevních podniků horských 
okresů v Nové Pace. Vyvedl 
sám tento spolek z deflační 
krize nového státu a stal se 
na dlouhá léta starostou spol-
ku. Pod jeho vedením toto 
družstvo odolalo konkurenci 
obchodníků, zmohutnělo a v 
posledních letech první repub-
liky zprostředkovávalo pro 
své členy ročně odbyt stovek 
vagónů zemědělských pro-
duktů a nákup stovek vagónů 
hnojiv, osiv, vápna, uhlí apod. 
Mělo vybudované skladovací 
kapacity ve více městech v 
Podkrkonoší.
Aby omezil kořistění dra-
hých pojišťoven na chudých 
pojištěncích, založil a stal se 
předsedou neziskové Okresní 
vzájemné požární pojišťovny a 
předsedou celostátního svazu 
těchto pojišťo-
ven a sboru pro 
jejich zajišťová-
ní v Praze.
V roce 1925 se 
stal předsedou 
Okresní správ-
ní komise v 
Nové Pace, v 
níž se zasloužil 
především o 
stavbu a údrž-
bu okresních 
silnic. Funkce 
předsedy se 
vzdal a zůstal 
jen členem ko-
mise, když pro 
svou záslužnou 
činnost, pocti-
vost a nezišt-
nost byl zvolen 
senátorem čs. 
parlamentu. V 
deseti letech 
svého dvojího 
mandátu (1926 
– 1935) několi-
krát navrhl zá-
kon o finanční 
pomoci obča-
nům v Podkrko-
noší postiženým 

živelní pohromou. Hlavně 
však využíval svého postavení 
k podpoře neziskových druž-
stevních svépomocných orga-
nizací drobných zemědělců. V 
hospodářské krizi třicátých let 
se přičinil o státní dotace na 
stavby silnic v Podkrkonoší, 
na nichž našli práci nejchudší 
obyvatelé. Podařilo se mu též 
dosáhnout odepsání dluhu no-
vopackého okresu.
Zemřel uprostřed činorodé 
práce starosty hospodářského 
družstva a Okresní zálož-
ny hospodářské a předsedy 
Okresní vzájemné požární po-
jišťovny a v dalších funkcích v 
Nové Pace a v Praze. Odpo-
čívá na valdovském hřbitově, 
jehož stavba byla jeho první 
akcí obecního starosty, aby 
vymanil Valdov z příspěvků 
na chotečskou faru a aby 
nebylo nutno nosit nebožtíky 
šest kilometrů daleko na cho-
tečský hřbitov.
Pro svou skromnost, odmítání 
poct a okázalostí a pro svou 
poctivost několik desetiletí 
prověřovanou nebyl pro novi-
ny zajímavý. Až na poznámky 

o jeho účasti na nejrůznějších 
akcích se o něm dočteme jen v 
nekrologu v mnoha novinách 
začátkem září 1938. Snad prá-
vě proto bychom měli na něho 
vzpomenout.

(ZPRACOVÁNO PODLE DOKU-
MENTŮ RODINNÉHO ARCHIVU 
– KŘESTNÍ LIST, ŠKOLNÍ VY-
SVĚDČENÍ, JMENOVACÍ DEKRETY, 
ZÁZNAMY O VOLBÁCH, KORE-
SPONDENCE, DÁLE PODLE POZNÁ-
MEK V KNIZE NOVOPACKO, KNIZE 
ALBUM REPREZENTANTŮ VŠECH 
SBORŮ VEŘEJNÉHO ŽIVOTA ČES-
KOSLOVENSKÉHO Z ROKU 1927, 
KNIZE NÁRODNÍ SHROMÁŽDĚNÍ 
REPUBLIKY ČESKOSLOVENSKÉ V 
PRVNÍM DESETILETÍ Z ROKU 1928, 
ZE SENÁTNÍCH TISKŮ APOD. JEHO 
JMÉNO JE NA DESCE POCTY MEZI 
FUNKCIONÁŘI OKRESNÍ ZÁLOŽNY 
HOSPODÁŘSKÉ VE VSTUPNÍ HALE 
BUDOVY NA NÁMĚSTÍ, VE KTERÉ 
DNES SÍDLÍ ČESKÁ SPOŘITELNA.)

Vnuk Miroslav Dresler
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Vivat Carolus Quartus
V pátek 13. června se zaplnily vnitřní prostory klášterního kos-
tela Nanebevzetí Panny Marie v Nové Pace návštěvníky pořadu, 
kterým vzdali Alfred Strejček (recitace) a Štěpán Rak (hra na ky-
taru), hold významnému panovníku a Otci vlasti, Karlu čtvrtému. 
Pořad byl součástí III. ročníku Dvořákova festivalu. Nová Paka je 
jedním z měst, které se přidalo v letošním roce k organizátorům 
festivalu. Garantem koncertu, který pořádalo Město spolu s MKS, 
byl starosta Mgr. Josef Cogan. 
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Poslední květnový víkend (30. 
5. - 1. 6. 2008) se sjeli mladí 
hasiči z okresu Jičín do Šá-
rovcovy Lhoty, kde se konalo 
okresní kolo hasičských druž-
stev mladých hasičů. Za velmi 
slunného počasí nejprve zá-
polil hasičský potěr (mladší a 
starší žáci), nedělní dopoledne 
pak již patřilo soutěžím doros-
teneckých družstev. Sbor dob-
rovolných hasičů z Nové Paky 
byl zastoupen čtyřmi družstvy 
a jako jediný v okrese obsadil 
všechny vypsané soutěžní ka-
tegorie.
Mladší i starší žáci změřili 
své síly v pěti disciplínách: 
štafetě požárních dvojic, 
štafetě CTIF, štafetě 4x60 
metrů, požárním útoku CTIF 
a klasickém požárním útoku. 
K dosaženým výsledkům 
se ještě přičetlo umístění v 
podzimním branném závodě. 
Mladší žáci Nové Paky ve 
složení: Martin Pospíšil, Len-
ka Fejfarová, Martin Fejfar, 
Terka Cermanová, Honza 
Rosenberk, Honza Číla a 
Martin Faltejsek dosahovali 
po celou dobu soutěže vyrov-
nané výkony a ty jim nakonec 
v osmičlenném startovním 
poli stačily na pěkné 4. místo. 
V konkurenci 15 nejlepších 
družstev okresu se neztratilo 
ani starší družstvo Nové Paky. 
Ti závodili v sestavě: Radek 
Jirsa, Honza Čáslavský, Lenka 
Krejčová, Veronika Lánská, 
Luboš Flégl, Ondra Frýba, 
Jirka Faltejsek, Honza Malý 
a Honza Nálevka. Celkové 6. 
místo bylo určitě úspěchem, 
vždyť toto družstvo se potýka-
lo s častými absencemi členů 
(častá onemocnění, účast v ji-
ných zájmových kroužcích...) 
a konečná podoba družstva 
vykrystalizovala pouhý týden 
před soutěží. Za předvedené 
výkony a bojovnost ale určitě 
zaslouží pochvalu každý, kdo 
se závodů zúčastnil.
Od nedělního rána pokra-
čovalo okresní kolo soutěží 
dorostu. Družstva se utkala 
na tratích štafety 4x100 metrů, 
běhu na 100 metrů s překážka-
mi a požárním útoku. Na děv-
čatech z Nové Paky byla znát 
až přílišná nervozita z velkých 
závodů, ale jejich celkové 2. 
místo za suverénní Vitiněvsí 
a před zkušeným Vidochovem 

(loňský vítěz) potěšilo. Důle-
žité je, že i pro příští sezonu se 
toto družstvo nezmění, a tak 
za rok mohou získané zkuše-
nosti využít. Dorostenky Nové 
Paky nastoupili k závodům v 
sestavě: Jitka Bezstarostová, 
Lenka Brádlová, Anna Ma-
chotková, Zuzka Dejmková, 
Jana Mikešová, Lenka Krej-
čová a Veronika Lánská. V 
kategorii dorostenců ¨zvítě-
zili chlapci z Nové Paky, a 
postoupili tak do krajského 
kola. Na dalších místech se 
umístila družstva Vysokého 
Veselí a Ostroměře, která však 

startovala ve smíšených sesta-
vách. O úspěch novopackých 
dorostenců se zasloužili : Jirka 
Drašar, Milan Grund, Tomáš 
Hakl, Martin Vencl, Standa 
Zahradník, Míra Malý a On-
dra Brůna. 
Při závěrečném vyhlášení 
výsledků byli dekorováni i 
nejlepší jednotlivci v běhu 
na 100 metrů překážek. Mezi 
děvčaty získala Jíťa Bezsta-
rostová časem 21,84 nádherné 
2. místo, v chlapcích s pře-
hledem kralovali Novopačtí, 
kteří obsadili prvá čtyři místa. 
Přeborníkem okresu se stal 

Tomáš Hakl (čas 19,75), 2. 
místo obsadil Jirka Drašar 
(19,94), bronzovou medaili 
získal Milan Grund (20,62) a 
úspěch završil 4. místem Míra 
Malý (20,66)!!
Na závěr se sluší poděkovat 
všem, kteří v tomto dusném 
a horkém víkendu úspěšně 
reprezentovali Novou Paku, 
a vítěznému družstvu doros-
tenců popřát mnoho úspěchů 
a štěstí v krajském kole, které 
se konalo 22. června v Novém 
Městě nad Metují.

 Lubomír Exner
 SDH Nová Paka

Okresní kolo mladých hasičů
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Známe vítěze školní filmové soutěže 2008 
na Gymnáziu a SOŠ pedagogické
Než se rok s rokem na Gymnáziu a SOŠPg v Nové Pace sešel, 
známe nové vycházející hvězdy i stálice školní filmové soutěže 
2008. Samotné vyhlášení výsledků proběhlo v polovině května 
v učebně zeměpisu za hojné účasti uměnímilovného obecenstva. 
Zde byly také promítnuty všechny soutěžní snímky. Prezentaci 
filmů uváděla patronka soutěže Kateřina Krausová a kromě sa-
motných autorů odborně k filmům promluvil Jan Suk.
Diváci střídavě tleskali, smáli se i byli dojatí. Zpočátku nená-
padná soutěž se stává postupně fenoménem a možná i prvním 
stupněm k Hollywoodu. Promítání filmů poctil svojí přítomnos-
tí pan ředitel Pavel Matějovský a náš laskavý a štědrý sponzor 
Ondřej Nýdrle z firmy Ing. Danuše Rejmontová- Papír, knihy. 
Děkujeme i společnosti T-mobile za podporu filmu RETROspe-
ctive. Blahopřejeme vítězům! 
1. kategorie  I. místo
Obyčejný den - filmový horor pro “náctileté”-, studentky III. 
Nikola Šotolová, Marie Barborková, Anna Musilová, Michae-
la Hykyšová, Michaela Letošníková 
2.kategorie  I. místo 
RETROspective - parodie na staré grotesky David Tůma, Jan 
Horák, Jan Šperk a další.......,studenti 3.G 
  II. místo 
Na komín - romanticko - nostalgický film s překvapivým ha-
ppyendem Tereza Černá, Jana Kozlová, studentky 3.A 
  II. místo 
CRAZY Dog - obyčejný den očima shovívavého domácího 
mazlíčka Martina Vašková, Ivana Tůmová, studentky V. 
A ještě jeden úspěch, který s uměním také souvisí. V krajské 
výtvarné soutěži studentů středních škol nazvané Katedrála- 
tradice, paměť získala bronzové místo studentka 4. A SOŠPg 
Petra Kodešová. Soutěž, která byla spjata s výročím 700 let 
založení katedrály sv. Ducha, byla obeslána velkým množstvím 
výtvarných děl. 3. místo Petry Kodešové, která naši školu re-
prezentovala malbou inspirovanou Novopackým klášterem, je 
opravdovým úspěchem. 
Cenu si Petra převzala v královéhradeckém Novém Adalbertinu 
10. 6. 08. 

Nabídka zájmové 
činnosti pro školní rok 

2008 - 2009

PRO PŘEDŠKOLÁKY
Klubíčko (výtvarné i jiné čin-
nosti )
Dramaťáček (osobnostní a 
dramatická výchova) – Spor-
tík mini – Šikulka – Pastelka 
– Keramika – Mažoretky 
– Taneční miniškolička – Jóga 

– Koťata (zpěv, tanec, muzicí-
rování)

PRO ŠKOLÁKY A MLÁ-
DEŽ 
Keramika začátečníci – Ke-
ramika pokročilí – Šikulka – 
Kreativ – Dramatický kroužek 
– Sportík – Florbal – Stolní 
tenis – Šachy – Jóga – Chova-
telský kroužek – Automodelář 
Letecký modelář – Plastikový 
modelář – Kytara – Mažoret-
ky – Scénický tanec – Základy 
afrického tance – Bios – La-
bužník – Oddechová odpo-
ledne – Betynka (pro dívky) 
– Čtyřlístek (Klub deskových 
a jiných her) – Magic – Ang-
lický jazyk – Ruský jazyk

PRO DOSPĚLÁKY
 Keramika 
 Výtvarný kurz 
 Angličtina pokročilí
 Angličtina začátečníci
 Tanec ženy 
 Power jóga 

PRO RODIČE S DĚTMI
Mateřské centrum 

SOUBORY 
Samba Paka Band (brazilské 
rytmy)
TadyTudy (tanec a hudba in-
spirovaná africkou kulturou)
Scénický tanec

Do výše uvedených souborů 
přijímáme pouze pokročilé 
tanečníky a muzikanty
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Z NEDÁVNÉ HISTORIEZ NEDÁVNÉ HISTORIE

Ing. Radko Pavlovec
V květnu uplynulo pět roků od předčasné smrti skauta odbojáře Radko Pavlovce, syna sokolského činovníka a podnikatele. Narozen 
v roce 1931 prožil dětství sokolského žáčka první republiky, léta německé okupace, tři studentské svobodné roky po válce, čtyři 
roky odporu proti komunismu, osm žalářování , tolik i nuceného exilu v rámci normalizační „asanace“. Dočkal se svobody i udělení 
restitučního akademického titulu. Výbor z jeho pamětí poskytl redakci Achátu Jiří Hylmar.

(dokončení z minulého čísla)
Rovněž packé dorostenky Miri-
am Kaizlová a Věra Pastorová i 
Ruda Mahrla byli zajištěni pro 
podobný delikt. Vzhledem k to-
muto incidentu jsem mínil od 
plánované akce TGM ustoupit, 
ale Jiří již z kladívkové čtvrtky 
vyřízl šablonu s textem:
KSČ VRAZI
ZABILI TI
SYNA JANA
Písmo bylo asi 8 cm vysoké, 
víc se na formát A3 nevešlo, 
ale i tak tam bylo vše. Šablona 
splňovala podmínku, že to je 
možné provést v několika vte-
řinách a že to bude mít i dobrou 
grafickou úpravu. Podstavec 
byl ze světlého pískovce, volil 
jsem proto černou barvu. Pou-
žil jsem tubu s barvou pro cyk-
lostyl. Ta dostatečně kryla, a že 
byla hodně mastná, se později 
projevilo jako klad – po dešti 
se písmo objevilo v negativu. 
Štětka nebyl problém, v podni-
ku mého otce jich bylo více.
Domluvili jsme se s Jiřím, že 
budeme spát u nás v chatě, 
která byla v zalesněném konci 
zahrady. Tím si zajistíme volný 
pohyb bez kontroly rodičů po 
celou noc.
V polovině července jsme 
uskutečnili Akci TGM, jejíž 
dopad a účinek nejenom na 
veřejnost, ale i na vyšetřují-
cí orgány jsme ani nemohli 
očekávat.
Po půlnoci jsme opustili chatu, 
Jiří nesl šablonu, já tubu s bar-
vou a štětku. Šli jsem spodní 
Jugoslávskou ulicí. Nikoho 
jsme nepotkali. Poslední do-
mluva mezi námi a pak rychlá 
chůze k pomníku. 
Jiří rozvinul a přidržel šablonu, 
já jsem vymáčkl z tuby něco 
barvy na štětku a začal písmeno 
po písmeně natírat. Skutečně 
tato akce netrvala ani 30 vteřin. 
Jiří sbalil šablonu, já zašroubo-
val tubu a strčil do papírového 
sáčku i se štětkou.
Černý nápis zářil ve svitu po-
uličního osvětlení a Jiří začal s 
posledním úkonem u Pomníku 
TGM – pepř začal sypat ne-

jenom okolo pomníku, ale i 
směrem, kterým jsme přišli a 
kterým - kolmo k železniční 
trati odejdeme. Těch deset 
metrů ku trati nebyl problém 
a dále jsme šli dobrých dvě stě 
metrů po kolejnici, na úrovni 
hřiště DTJ jsme pěšinkou 
vyšli z kolejiště a obešli Paku 
západně.
Teprve nyní jsme si uvědomili, 
že se musíme zbavit šablony a 
tuto zničit, byly u ní jistě otisky 
našich prstů. Okolo fotbalové-
ho hřiště jsme přišli opět do 
města, vlezli do trubky pod 
výstavištěm, kterou protékal 
Brdský potok, šablonu zapálili 
a počkali, až shořela a popel 
rozdrtili. Toto naše jednání 
bylo již asi trochu v šoku, ne-
boť jsme si promočili tenisky 
a šablonu jsme mohli zničit 
jinde. Pak jsme se vrátili do 
chaty a při svíčce jsme zjistili, 
že jsme oba na prstech umazá-
ni barvou. Vzal jsem ředidlo a 
namočil hadr, kterým jsme si 
očistili prsty, ale za to jsme byli 
cítit ředidlem. Tak opět domů, 
do sklepa, kde bylo mýdlo 
i voda a zde jsme dokončili 
naši očistu. Na kavalce v chatě 
jsme se dostali až někdy o půl 
3 ráno, málem se začalo již 
rozednívat.
Probudili jsme se až asi o osmé 
a šli jsme domů snídat. Jiří byd-
lel necelých 200m od nás.
Doma při snídani mi matka 
sdělila, že město je plné policie, 
někdo prý popsal Masarykovu 
sochu. Účetní Roman Vondra 
nám přišel říci poslední novin-
ky – mají prý policejní psy a 
zkoumají celé okolí. Uvědo-
mil jsem si, že naše tenisky by 
mohly být porovnány s even-
tuálními stopami, které jsme 
mohli  v noci zanechat. Zašel 
jsem za Jiřím, který se mi zdál 
trochu rozčilený, jeho matka již 
ráno se o Masarykovi dověděla. 
Jiřímu jsem vysvětlil problém 
s teniskami, já jsem měl na no-
hou již sandále a Jiří si rovněž 
vzal jinou obuv. Já jsem vzal 
své kolo a sjel do města. Okolo 
pomníku bylo několik civilistů 

a uniformovaných příslušníků 
SNB, dva tatraplány a známá 
Tatra-Hadimrška packých es-
tébáků. Na nástupišti zastáv-
ky byl dav zvědavců. Přímo 
u sochy jsem poznal Bořka 
Horáka /kameníka a sochaře/, 
který zřejmě se pokoušel se-
škrabávat nápis. Projel jsem 
město a vrátil se Staropackou 
a Šlejharovou ulicí domů.
Druhý den se objevily po ce-
lém městě vylepené plakáty, na 
nichž stála vypsaná odměna na 
dopadení pachatele.

Pozn JH: Na odstranění nápisu 
doporučil hořický student, so-
chař komunista Bořek Horák 
svého mladšího spolužáka 
René Hůlku ze Slovenska, 
který bydlel na Pace u poš-
ťáka pana Ulvra, národního 
socialisty. Oba měli smysl pro 
srandu, a tak milý René pěkně 
odsekával jen tu barvu a nápis 
prohloubil. Tak to zůstalo dost 
dlouho, než do Paky přijel 
strejda Adolf Švitorka, starý 
bolševik proletář. Co že se prý 
může čekat od packých bláznů 
a honem přes kamaráda sou-
druha Jarku Karla, předsedu 
akčního výboru zařídil opra-
vu. Pomník v noci odstranili 
SNB a tajemník Hilšvar a prý i 
soudruh profesor latiny.

V následujících dnech pro-
bíhalo šetření na úrovni stra-
nických a uličních důvěrníků. 
Prostě většina členů strany se 
stala soukromými detektivy, 
kteří dostali možnost získat 
odměnu. Je mi znám případ, 
že jedna komunistka obchá-
zela zámožnější lidi a chtěla  
stisknout ruku těm, kteří tak 
krásně popsali  pomník.
Pak se stala velmi neblahá 
věc. Jiří pod psychickým tla-
kem prozradil naši akci své 
matce. Ta přišla pro ilegální 
činnost o manžela a chvěla 
se o svého syna. Naštěstí ale 
vyhledala mého otce a svěřila 
se mu se svým tajemstvím. Zde 
naprosto rezolutně zasáhl můj 
otec a vysvětlil paní Tůmové, 

že jediná možnost, jak pomoci 
jejímu synovi je naprostá ml-
čenlivost. Mně otec naznačil, 
že od paní Tůmové ví o našem 
činu a že se mám o Jiřího více 
starat, alespoň po dobu, než 
odjedeme do plachtařského 
kurzu, který jsme měli oba 
na polovinu srpna. Jezdili 
jsme se koupat do Staré Paky, 
podnikli jsme výlet vlakem do 
Hodkovic u Liberce (4.srpna) 
a stali jsme se svědky srážky 
dvou větroňů těsně po vypnutí 
z navijáku, které skončilo smr-
telnou havárií větroně Grunau 
Baby. Příčinou havárie byla 
špatná organizace na zemi i 
vadná reakce pilota Grunau 
Baby po srážce s dvoumístným 
Jeřábem, kdy mohl okamžitě 
vyskočit padákem.
Byla to jen náhoda, ale v 
naší situaci před odchodem 
do plachtařského kurzu ne 
příliš optimistická. Kurz jsem 
absolvoval v Podhořanech u 
Čáslavi, kde nás začátkem září 
zastihla zpráva o úmrtí Dr. 
Edvarda Beneše. Pohřeb se 
konal až v den mého návratu 
z kurzu, kdy po vystoupení z 
vlaku jsem byl varován Danou 
Vondrovou – sestrou našeho 
účetního, abych nechodil domů, 
že probíhalo na Pace zatýkání 
několika osob a že byli i pro 
mne. Okamžitě jsem reagoval 
a vydal se přes výstaviště do 
Fařiny a dále do Jezírek. Tam 
jsem si v ještě letním teplém 
dni odpočal a přemýšlel, co 
dále. Nejvíce mě trápilo, co je 
s Jiřím, zda byl zajištěn nebo 
zda rovněž utekl. Po setmění 
jsem se připlížil domů. Otec 
mi řekl, že skutečně jsem měl 
být preventivně zajištěn s řadou 
jiných občanů v den Benešova 
pohřbu, ale že všichni zajištění 
byli ve večerních hodinách již 
propuštěni. Špatné ovšem je, že 
jsem se ocitl na jejich sezna-
mech, ale bylo to zřejmě pro 
mé zadržení na sletě.
Po neděli jsme s Jiřím nastoupi-
li do naší septimy a vše se zdálo 
být v pořádku. V roce 49 jsme 
absolvovali opět kurz plachto-
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vého létání „C“, já v Bystřici 
pod Hostýnem. Po návratu 
jsem hrál fotbal a při výsko-
ku jsem si zlomil a vykloubil 
nohu, v packé nemocnici jsem 
se opět dočkal prvého výročí 
pohřbu Dr. Beneše, opět pro-
běhlo preventivní zajišťování a 
na mě se přišel do nemocnice 
podívat sám náčelník por. Ple-
cháč, zvaný Napoleon.
To jsme již nastoupili do oktá-
vy a před námi byla maturita. V 
tomto roce v srpnu a září pro-
bíhalo na Pace velké zatýkání 
Čílovy skupiny, které postihlo 
mnoho mých známých a přátel.
Maturita na reálném gymnáziu 
probíhala již v podmínkách 
nového kádrového přístupu 
ke studentům. Ředitelem 
gymnázia se stal prof. Amb-
rož Těhník, byli odstraněni ze 
školy prof. František Kmínek 
a prof. PhDr. Petrů – Vejna-
rová, nejisté bylo i místo Dr. 
Rejhy. Na gymnáziu začala 
působit stranická organizace 
KSČ, za studenty v ní zasedal 
spolužák Miroslav Karel a za 
profesory prof. Věra Seidlová 
a prof. Zdeněk Běhal. Tato 
skupina pořizovala posudky 
na jednotlivé maturanty a dá-
vala doporučení pro studium 
na vysokých školách, rozhodu-
jícím klíčem byl ovšem třídní 
původ a zámožnost rodičů, 
dále posuzovali postoj studen-
tů ke komunistickému režimu.

Písemné zkoušky proběhly 
koncem dubna 1950 a ke kon-
ci května byly zkoušky ústní. 
Pro nemoc spolužáka jsem 
byl zavolán svým třídním Dr. 
Jaroslavem Machytkou již na 
odpoledne 31. května místo 
dopoledne 1. 6. a složil jsem 
ústní zkoušku.
Den nato (1. 6. 1950) měla 
moje matka jmeniny. Asi v 10 
hodin přijeli k nám dva vozy, 
obsazené příslušníky jičín-
ského StB. Byl jsem zatčen a 
probíhala důkladná prohlídka 
celého domu. Dva příslušníci 
StB, aniž by vyčkali dokončení 
prohlídky, mně nasadili pouta a 
odvedli do jednoho z aut. Od-
jeli se mnou do města a před 
okresní úřadovnou bezpečnosti 
zastavili. Jeden z estebáků se 
ke mně otočil a řekl, že mám 
poslední šanci záležitost vyřídit 
sepsáním protokolu, že vědí, že 
jsem popsal sochu Masaryka. 
Nepřiznám-li se, odvezou mě 
do Jičína a budu tam vyšet-
řován.
Odpověděl jsem jim, že se so-
chou nemám nic společného a 
že vyšetřování může jen potvr-
dit tuto skutečnost. Auto se roz-
jelo směrem na Jičín a v kopci 
Babák asi uprostřed, zastavili a 
sjeli na malou lesní cestu. Do-
stal jsem příkaz vystoupit, byla 
mi sejmuta pouta. Dva estebá-
ci měli v rukou pistole, dostal 
jsem příkaz jít několik kroků 

směrem do porostu. Pak jeden 
z nich řekl, že teď končí sranda, 
buď se přiznám k té soše, nebo 
uvidím. Slyšel jsem kovové 
cvaknutí při natahování zbra-
ně, bylo mi všelijak, ale věděl 
jsem jedno - nikdo se nezmínil 
o spolupachateli Jiřím Tůmo-
vi, který měl maturovat zítřejší 
den. Věděl jsem, že právě v této 
chvíli musím obstát a zachovat 
klid. Znovu jsem jim zopako-
val, že se sochou nemám nic 
společného a že ani nevěřím, že 
to udělal někdo z Paky. Dostal 
jsem pokyn se otočit a jeden z 
příslušníků mi dal nečekanou 
ránu do čelisti. Tekla mi krev 
ze rtů. Pak mi nasadili opět 
pouta a dovezli do Jičína, do 
věznice na náměstí.
Od této doby jsem již nikdy 
nebyl vyšetřován pro popsání 
sochy TGM a vyšetřován jsem 
byl proto, že byla při přecho-
du státních hranic dopadena 
skupina tří mladíků z Nové 
Paky, kteří tvrdili, že při jedné 
zábavě mne o svém úmyslu 
informovali, což jsem popřel a 
dokazoval, že byli tehdy opilí. 
Dále dva z mladíků tvrdili, že u 
mne viděli vysílačku, což byla 
pravda, ale já jsem byl v té době 
členem ČAV (Českých amatérů 
vysílačů) a vlastnil jsem pouze 
průkaz RP. Vysílačku jsem 
postavil jako ukázkovou práci 
pod dohledem ing. Hekrdle a v 
době, kdy jsem byl zatčen, byla 

na krajské výstavě amatérských 
prací v Hradci Králové. Tím 
padly proti mně všechny body 
obvinění a všichni jsme byli asi 
17. 6. 1950 propuštěni. 
Jednalo se o tyto osoby: Pavel 
Jerie, Miroslav Mizera, Miro-
slav Moravec – dopadeni na 
útěku, dále Oldřich Kubů, Jiří 
Dunda, Karel Rozporka, Adam 
Kretschmer a Radko Pavlovec. 
Po propuštění jsme byli poslá-
ni Okresním bezpečnostním 
referentem na lisování sena ve 
Vidochově a poté na 6 měsíční 
brigádu do dolů (Kladno a Ra-
kovník). Dnes již, se značným 
časovým odstupem, možno říci, 
že tato naše akce TGM splnila 
svůj záměr – ukázat obyvate-
lům města Nové Paky i lidem 
v okolí, že existuje odpor proti 
zvůli a teroru, nastoleného ko-
munistickým režimem. Mnoho 
packých občanů bylo vyslýchá-
no v této kauze, někteří byli i 
postiženi nebo zbiti. Těm by se 
měli omluvit jejich vyšetřova-
telé, kteří byli vedeni touhou 
po finanční odměně. Ukázalo 
se i předvídavé a správné, že 
jsme tuto akci nezveřejnili již 
v roce 1968, neboť zcela jistě 
bychom byli za ni po invazi 
tvrdě postiženi, ač od doby 
činu uplynulo více než dvacet 
let. S Jiřím Tůmou jsme zahájili 
třetí odboj proti komunismu v 
našem regionu.
Redakčně kráceno      -jh-

Z  NEDÁVNÉ HISTORIEZ NEDÁVNÉ HISTORIE
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Betonové bunkry
Počátky našich zájmů sahají 
daleko do minulosti, kdy my 
starší, tehdy coby kluci, jsme 
při výletech do pohraničních 
oblastí prolézali bunkříky v 
Krkonoších a v Orlických 
horách. Našim zrakům však 
neunikly ani ty velké – pě-
chotní sruby na Trutnovsku 
a Náchodsku. Některé byly 
pečlivě zazděné, jiné zcela za-
rostlé v nepřístupném terénu, 
mnohé zaplněné odpadem. U 
některých byl vybudován pou-
ze základ, jiné nesly značné 
stopy po devastaci náložemi a 
postřelováním. V místech roze-
stavěných dělostřeleckých tvrzí 
se místy objevovaly i otevřené, 
desítky metrů hluboké šachty 
se schodištěm do temného 
podzemí, často zaplavené vo-
dou. Vskutku lákavé… Po roce 
1989 začínají vznikat Kluby 
vojenské historie i vojenské 
techniky, otevírají se historické 
archivy a hrstka nadšenců vy-
dává první brožury a publikace 
s tématikou prvorepublikového 
opevnění z let 1936-1938. Je s 
podivem s jakou pečlivostí a s 
jakými podrobnostmi jsme se 
setkali v těchto knížkách. Bylo 
zde možno spatřit mapy linií, 
nákresy a plánky či schemata 
podzemí dělostřeleckých tvr-
zí.Tyto materiály posloužily 
pro naše studium. Nadešel 
čas pro ověření poznatků v 
praxi…
A zde se již rodí první tým 
průzkumníků –“ bunkráků”, 
v rodině dnešního předsedy 
IPS Jiřího Kosiny, který se 
svými kluky Jirkou a Ládˇou 
prochází podle plánků a ná-
kresů celé linie jednotlivých 
úseků opevnění. Vše pečlivě 
dokumentují a zakreslují do 
turistických map. 
Čas pokročil a zájemců o opev-
nění přibylo…
V létě roku 2002 vyrážíme již 
společně na první expedice do 
Orlických hor, kde nacházíme 
rozsáhlé podzemí nedostavěné 
tvrze Skutina. Pořizujeme 
první fotodokumentaci popu-
lárním sovětským fotoapará-
tem ZENIT TTL s výkonným 
japonským bleskem. Vskutku 
originální…

Muničák 
Díky webovým stránkám 
s fortifikační – vojenskou 
tématikou poznáváme naše 
současné kolegy z CMA 
– společnosti pro výzkum 
historického podzemí s prezi-
dentem Ladislavem Lahodou 
(viz: www.podzemi-cma.cz 
nebo: www.podzemi.eu).
Jsme pozváni do hornického 
skanzenu železnorudné šach-
ty, kterou provozuje CMA v 
Chrustenicích u Berouna. Po 
prohlídce podzemních pater 
dolu a expozice ve strojovně, 
po projížďce důlním vlakem 
a fotografování štol a jejich 
vybavenosti nastává kolotoč 
otázek a odpovědí s tématikou 
historické podzemí. Shro-
maždujeme cenné informace, 
zakreslujeme polohy objektů 
do map, nacházíme pověstný 
“muničák na středozápadě” a 
další a další typy k budoucím 
expedicím. S L. Lahodou do-
mlouváme společné akce…
Již následující den vyjíždíme 
se členy CMA na povrchový 
průzkum kopce Bídnice u Li-
toměřic, v jehož útrobách leží 
37 km podzemních chodeb 
vápencového lomu Richard, 
v letech 1943-44 přebudova-
ných firmou Auto union na 
válečnou německou továrnu s 
výrobou dílů motorů Maybach 
pro panzery Tiger a Panther. V 
části R2 byl plánovaný vývoj 
firmy Osram pro wolframová 
vlákna a v R3 měl být insta-
lován automat Getewent na 
výrobu elektronek.Do rozsáh-
lého podzemí není možno z 
technických důvodů vstoupit, 
snad příště…
Touto velmi zajímavou expe-
dicí rozšiřujeme okruh našich 
badatelských aktivit.
Po dvou letech se vracíme k Ri-
chardu, tentokrát v celodenním 
průzkumu podzemí.
Vybaveni výkonnými akumu-
látorovými světlomety s radi-
ovým ovládáním a kvalitními 
fotopřístroji na pevných stati-
vech dokumentujeme chodby, 
stometrové sály, velitelskou jí-
delnu, sociální zázemí, zbytky 
trafostanice a rozvodů elektři-
ny, větrací šachty, vodárenské 
zařízení, torzo podzemní kotel-

ny a kanceláře či štáb SS. Při 
pohybu nekonečným podzem-
ním labyrintem nám pomáhá 
mapa z roku 1944, ve které je 
přesné číslování chodeb a sálů, 
na vlas souhlasící s dochova-
nými značkami na stěnách. 
Dále mapa znázorňuje stupeň 
rozpracovanosti jednotlivých 
částí podzemí, dle potřeby 
výše zmíněné továrny. Naši 
cestu chodbami a sály blokují 
četné závaly, mnohé v plném 
profilu chodeb, takže se vrací-
me a volíme jiný postup.
Souběžně s fotografováním 
vznikl i krátký dokumentární 
film s názvem “Ve chřtánu 
ďábla,” který přibližuje práci 
průzkumníků, fotografů i 
osvětlovačů v tak obtížném a 
díky četným závalům nebez-
pečném prostředí, jakým bez 
pochyb byl a je litoměřický 
Richard. 
Každá akce, kterou jsme absol-
vovali, by naplnila celý článek, 
proto se o nich prozatím zmí-
ním jen stručně. Obec Jánská 
u České Kamenice skrývá ve 
skalním masívu vybetonované 
sály a chodby nacistické letec-
ké podzemní továrny Zechstein 
vyrábějící díly pro Ju 88, Ju 
188, Me62 a helikoptéry Foce 
Achgelis Fa 223 “Drache”. Vy-
užity byly i nadzemní budovy 
Priedlových přádelen. 
V podzemí pracují totálně 
nasazení dělníci a vězni z 
místního koncentračního tá-
bora Rabštejn. Po válce je zde 
krátce internační tábor. Od 
padesátých let využívá celou 
lokalitu rabštejnského údolí 
Československá armáda. 
V části podzemí je skladována 
munice, “Werk H” byl přebu-
dován na obrovský sklad po-
honných hmot, kde v šestnácti 
nádržích svařených ve štolách 
bývalé továrny zelo neuvěřitel-
ných 8 milionů litrů paliva. Od 
podzimu 1968 do léta 1990 je 
objekt v moci Sovětů. 
V roce 2005 jsme zastihli 
podzemní sklad již na počátku 
likvidace speciální “kovožrout-
skou” firmou. 
Stačili jsme však pořídit roz-
sáhlou, dnes již historickou 
fotodokumentaci původního 
stavu.

Vzhůru dolů!
Svůj badatelský zájem jsme 
obohatili o expedice do sta-
rých a zapomenutých dobývek 
a starých důlních děl rudného 
a uranového hornictví. Velice 
lákavé jsou dále štoly, šachty 
a překopy v romantickém pro-
středí lomů v Českém Krasu, 
zvláště Velká a Malá Amerika, 
tajemný lom Alkazar, Srbsko, 
Kosov a další kolem Beroun-
ky…
Nemusíme však jezdit tak da-
leko. Zvláště pozoruhodná je 
podzemní těžba písku v Poniklé 
u Jilemnice, kde místní horní-
ci po vytěžení železnorudného 
dolu otevírají pod svými políč-
ky několikapatrové lůmky pro 
těžbu brusného a mycího písku. 
Těžba skončila v roce 1912 a 
byla zapomenuta. Po roce 1990 
byly pískovny prohlášeny tech-
nickou památkou.
Uranový těžební průmysl zasá-
hl i Krkonoše v podobě četných 
dobývek a průzkumných šachet 
a štol. K číslu 107 080 tun 
uranu, vytěženého mezi léty 
1946-2000 v Čechách, přispěla 
i lokalita u Špindlerova Mlýna, 
svými 16 t. v revíru u přehrady 
a 20 t. na Medvědíně. V letech 
2003-4 jsme zdokumentovali 
štolu č.3-Labská, která ve své 
hloubce 50 metrů a délce 467m 
protíná permokarbonský masív 
levého břehu přehrady.
Neobvyklá byla i šachta měď-
ného dolu Fortuna u Horní 
Kalné, která svou mělkostí 
s pouhými 4,7 metry je uni-
kátní. Vlastní ložisko je totiž 
uloženo v břidlicích, mělce 
pod povrchem.
V dnešní době registrujeme 
stoupající zájem o historii hor-
nictví v Čechách, čemuž svědčí 
i návštěvnost muzeí i důlních a 
lomařských skanzenů. Čechy, 
při své malé rozloze, jsou 
doslova provrtány množstvím 
dolů z různých věků. Po roce 
1990 však zažívají útlum a ná-
sledně jsou zavírány. Zůstávají 
jen skanzeny…

Akce “JAVOR” 
Rok 1965, krycí název “spojo-
vé kabely”.
K objektům poválečné fortifi-
kace vznikajících na křídlech 

IPS – amatérské sdružení v Nové Pace, zkoumající historické podzemí českých zemí
Byl jsem osloven několika čtenáři Achátu, kteří reagovali na příspěvek z březnového vydání, kde jsme uvedli článek o zlatých 
dolech ve Stupné. Dnes Vám přinášíme bližší seznámení s naší skupinou, která má od svého vzniku v roce 2002 za sebou značný 
výčet akcí a expedic do podzemí, včetně fotodokumentace a historie navštívených objektů.
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studené války nepochybně patří 
ty nejtajnější a nejzáhadnější: 
Sklady jaderných hlavic pro 
operačně-taktické střely LUNA 
(FROG) a R-11M (SCUD). Na 
našem území se nacházely tři 
základny ukrývající ve speci-
álních podzemních depotech 
jadernou munici, která byla 
určena pro raketové brigády 
umístěné na našem území.
K výstavbě objektů došlo 
po jednání představitelů 
členských armád Varšavské 
smlouvy v roce 1965 v rámci 
tzv. akce “Javor.” Sovětská 
armáda je převzala v prosinci 
1968. Jádro každého ze dvou 
komplexů na základně tvořil 
podzemní skladovací objekt o 
rozměrech 24 x 6 x 6 m. Dopl-
ňovala jej kasárenská budova 
pro ubytování 170 vojáků a 
umístění potřebných kanceláří 
štábu, garáže, kotelna, sauna 
a kulturní dům s kinosálem 
pro 200 osob. Celá základna 
byla rozdělena na tři pásma s 
přísně vyhrazeným prostorem 
pro jednotlivé členy posádky. 
V “céčku,” kde se nacházely 
sklady, neujdou pozornosti 
ochranné pevnůstky a kulo-
metná hnízda. Objekty jsou 
zabezpečeny trojím oplocením, 
kde při pohledu na elektrické 
izolátory u vnějšího pole mírně 
mrazí…
Zde sloužila speciální strážní 
jednotka po zuby ozbrojená 
v doprovodu psů. V případě 
zjištění narušitele padly vý-
střely bez výstrahy.
Přesun munice probíhal na 
nákladních automobilech 
ZYL s plachtami, mající ná-
pisy “LIDÉ” nebo “ŠKOLA”. 
Při manipulací s kontejnery 
na rampách u skladu byla 
dodržována přísná pravidla 
pro překládku, se zástěnami, 
bránícím pohledům no nitra 
objektů expedičních jednotek, 
patřících Střední skupině vojsk  
(CGV).
Základny s jadernou municí 
nepatřily do složení Střední 
skupiny sovětských vojsk.
Byly řízeny přímo z Moskvy. 
Kontrolu mohl provádět pouze 
starší důstojník hlavního veli-
tele spojených ozbrojených 
sil členských států Varšavské 
smlouvy. Zástupci ČSLA byly 
přítomni pouze při kolaudaci 
objektů v letech 1967-68 a po 
obsazení základen speciálními 
jednotkami SA již neměli mož-
nost přístupu. Útvar nesl krycí 

označení “Spojové kabely.” 
Sovětská armáda sklady opus-
tila v první etapě stahování 
svých vojsk z území bývalého 
Československa, v červenci 
1990. Měření radiační situace, 
provedené Čs. armádou a poté 
nezávislou zahraniční firmou 
bylo negativní, a proto velení 
armády a potažmo vláda dospě-
la k závěru, že jaderné hlavice 
se v tomto území nenacházely. 
To se ale psal rok 1991. Dnes 
je však zveřejněno již několik 
výpovědí pamětníků z řad dů-
stojníků i rodinných příslušníků 
pobývajících po roce 1970 na 
našem území, kteří hovoří zcela 
jasně: … “Da, mnogo!”…
Tajné smlouvy mezi ČSSR 
a SSSR o uložení jaderných 
nábojů na území ČSSR nebyly 
z důvodu zániku obou stran 
nikdy odtajněny.

Zpět do Paky
Nejrozsáhlejší historické 
podzemí v Nové Pace tvoří 
soustava chodeb protiletec-
kého krytu válečné továrny 
DEIMLER&BENZ, vyrábějící 
součástky pro letecké motory. 
Byl budován v roce 1942 ve 
skále za nynějším podnikem 
Lohmann&Rauscher. Zlido-
věl název “Skalka”. Podzemí 
je vyraženo v hrubém výlomu, 
ne však v plné délce a končí 
pažnicí větracího komínu, v 
prostoru úrovně hřiště na Ha-
beši. V místech geologických 
poruch jsou chodby zpevněny 
cihelnými vyzdívkami. Od 
stropu visí zbytky německé 
elektroinstalace. Na zacho-
vaných příčných trámech je 
upevněn doposud původní 
rozvod stlačeného vzduchu s 
ventily. JV chodba je ukonče-
na umělým závalem. Tudy byla 
vyvážena rubanina při budová-
ní krytu ven štolou, ústící v pro-
storu dnešních zahrádek. Poté 
byla zahrnuta. Celé podzemí je 
odvodněno drenážemi. Objekt 
patřil po válce civilní obraně 
n.p. VELVETA a později byl 
využíván pouze jako zdroj 
užitkové vody, díky vydatné-
mu pramenu, pro klimatizaci 
podniku. V současnosti jsou 
vstupy opatřeny uzamyka-
telnými mřížemi. V tomto 
roce dokumentujeme některé 
zajímavé sklepy měšťanských 
domů v Nové Pace. O tom ale 
zase někdy příště…

Jan Braun, 
foto Ladislav Kosina&IPS

Před těžební štolou vchodového objektu tvrze Skutina

 Zatímco venku nebe zmírá jasem, vstávají příšery 
z hlubin bezedných - foto a text Ladislav Lahoda

 Zapomenutý muniční sklad amonoledkových a 
želatinových trhavin, s kapacitou 75 tun

 Nacistická továrna Richard - výrobní sál
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Dne 5. 6. 2008 
oslavili 
Eliška a Karel 
Tesařovi 
z Nové Paky 
diamantovou 
svatbu.
Srdečně jim 
gratulujeme a 
přejeme hodně 
zdraví a společných 
chvil.
Zároveň děkujeme 
panu faráři 
Tomčíkovi za krásný 
obřad. 

Celá rodina.

Navštívili 
jsme 

Turecko
Žáci a učitelé Masarykovy 
základní školy ve Staré 
Pace se společně se žáky a 
vyučujícími z německé školy 
ve městě  Bad Langensalza 
a turecké školy ve městě 
Alanya podílejí na projektu 
mezinárodní spolupráce Co-
menius. V průběhu dvou let 
děti poznávají kulturu, zvyky 
a jazyky zúčastněných zemí. 
Na letošní jaro, v týdnu od 20. 
do 27. dubna 2008, byla na-
plánována návštěva Turecka. 
Všichni účastníci setkání byli 
velmi vřele přijati a na celou 
dobu pobytu byl z turecké 
strany připraven bohatý a za-
jímavý program včetně účasti 
na oslavách státního svátku. 
Této události byla věnována 
mimořádná pozornost, o čemž 
svědčí skutečnost, že se naše 
delegace objevila v novinách 
a místní televizi a dostalo se jí 
přijetí u vedoucího školského 
odboru celé oblasti.
Kromě partnerské základní 
školy jsme navštívili místní 
mateřskou školu, gymnázium 
a hotelovou školu v nedale-
kém městě Manavgat.
Dále jsme poznávali histo-
rické památky města Alanya, 
které je nejen turistickým 
centrem, ale i správním 
střediskem a leží na pobřeží 
Středozemního moře. Vyjíž-
děli jsme na výlety do okolí, 
kde je značné množství pamá-
tek z antického, byzantského i 
osmanského období. Navští-
vili jsme také pohoří Taurus, 
které se vypíná nad městem 
až do výše 3 500 metrů nad 
mořem.
Pro nás suchozemce bylo sa-
mozřejmě velkým zážitkem 
setkání s průzračným mořem 
a plavba lodí kolem pobřeží.
Když jsme se po osmi dnech 
museli s tureckými přáteli 
rozloučit a odletět domů, 
ukáplo i několik slziček…
Spolupráce s oběma partner-
skými školami pokračuje i v 
příštím roce, kdy se uskuteční 
třístranné setkání u nás v Čes-
ké republice ve Staré Pace.

Žáci a učitelé Masarykovy 
základní školy ve Staré Pace
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40. VÝROČÍ OKUPACE ČESKOSLOVENSKA OBRAZEM
Nová Paka objektivem MUDr. Roučky před 40 lety
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Karmelitánské knihkupectví 
F. Procházky 101, Nová Paka /v pøízemí MKS/
e-mail: nova. paka@kna. cz, tel.: 493 721 967 

Knížky na prázdniny
Knižní svět je pestrý a bohatý jako život sám, má mnoho odstínů 
a barev. Je možné se začíst do humorného lehkého příběhu nebo 
se ponořit do složitých detektivních dějů, setkávat se s problémy 
současnosti nebo poznávat historii dávnou až pradávnou.
A právě historické příběhy, pověsti a legendy nám ve své knižní 
tvorbě představuje spisovatelka Alena Ježková (1966). Mezi její 
dříve vydané knihy patří publikace Praha - babka měst. Je klí-
čem k pražským historickým památkám, doplněným krásnými 
černobílými fotografiemi. V knize nechybí ani pověsti k jednot-
livým místům. Jistě právem byla kniha oceněna Zlatou stuhou, 
Sukovou cenou knihoven a cenou nakladatelství Albatros. Stane 
se vám dobrým průvodcem na výlet za poznáním Prahy.
Do období nejstarších českých legend zavede čtenáře od devíti 
let další kniha této autorky. Staré pověsti české a moravské se 
tak jistě právem dočkaly nového zpracování. Při porovnání s Ji-
ráskovým vyprávěním zjistíme, že autorka je čtenáři bližší sou-
časností jazyka a mnohem větší citlivostí pro daná témata. Vy-
právění navíc doprovází kouzelné ilustrace Renáty Fučíkové.
Formátem i celkovým zpracováním je Starým pověstem českým 
a moravským podobná kniha Příběhy českých knížat a králů. V 
této publikaci se Alena Ježková věnuje významným osobnostem 
panovníků z české historie. Jednotlivé události a životní osudy 
jsou dostatečně barvitě vylíčeny: O knížeti Boleslavovi II. a 
biskupu Vojtěchovi, O knížeti Oldřichovi a Boženě, O knížeti 
Břetislavovi I. a Jitce, O králi Vladislavovi a statečných českých 
rytířích, O Anežce české, O železném a zlatém králi Přemyslu 
Otakarovi II., O králi Václavovi II. a rytíři Závišovi z Falken-
štejna, O králi Janu Lucemburském a Elišce Přemyslovně, O 
českém králi a římském císaři Karlu IV. Knihu si jistě rádi 
přečtou děti i dospělí. 
Mezi nejnovější tvorbu Aleny Ježkové patří kniha 55 českých 
legend z hradů, zámků a měst. “Čechy jsou zemí, kde se odjak-
živa vyprávělo. Ke každému českému hradu, zámku či městu 
se váží pověsti, dávná lidová vyprávění, zachovaná díky mnoha 
bezejmenným sběratelům, kteří je zapsali. Pověsti, legendy, báje 
a báchorky v sobě mají zvláštní kouzlo. Stojí mezi dvěma svě-
ty: fantazií a skutečností. Prosvěcují historii poezií, humorem a 
nadějí, srozumitelnými všem, kdo chtějí naslouchat”, charakte-
rizuje svoji knihu autorka. 
Legendy se mohou pro děti stát “podbarvením” turistických 
výletů, provázet je cestou vlakem nebo se stát četbou do stanu. 
Dětskou fantazii podpoří legenda o zlatém prameni v Náchodě, 
postraší je tajemné spřežení pana Valdštejna, připomenou si po-
věst O Babě a Panně a mnoho dalších.

Přejeme hezké prázdniny s dobrými knihami. (bk)

Nevážně a vážněNevážně a vážně
V dobách vyspělého socialismu měl nejmenovaný špitál smlouvu 
o dílo s krematoriem. Plán nemocnice plnila na 100% až do doby, 
kdy si personál dal k výročí Vítězného února socialistický závazek, 
že normu zvýší o 50%. Nějaký čas trvalo, než byli vybraní pacienti 
připraveni, ale poté byl závazek společným úsilím plněn. 
Rodinní příslušníci pacientů převezených do nemocnice začali 
s nezbytnými přípravami. Do krabic složili oblečení do rakve, 
poptávali se po cenách pohřebních květin a v krajních případech 
započaly spory o dědictví. Pokud se uzdravení příbuzní vrátili 
domů, byli přivítáni budˇ radostným překvapením či zklamaným 
údivem.
Po Sametové revoluci se vše obrátilo. Plnění plánu a závazky 
přestaly být atraktivní. Krematorium postupně bankrotovalo. 
Započala honba za penězi z důvodu modernizace. Péče o těla 
pacientů rychle stoupala, ale trochu více se zapomínalo na jejich 
duše. V rámci šetření a hlavně snášení do vlastního hnízda se 
začaly rušit nemocnice nebo jejich oddělení, pohotovosti a  rychlé 
sanity v menších okolních městech. V pracovní dny přece jezdí 
autobusy a případné návštěvy mohou do míst nemocnic použít 
i vlaky. Mladší pacienti se stejně v nemocnici dlouho nezdrží. 
Odpočinek od rodiny a přátel jim může jedině prospět. Ovšem ti 
dříve narození a dlouhodobě ležící jsou ve své nemoci osamělí. 
Dědečkové a babičky, kteří by v domovském městě za kamarády 
ještě došli, nemohou riskovat komplikovanou cestu. Práceschop-
ná generace se snaží vydělávat. Škoda času na dopravu seniorů 
autem. Vzdálenější ležící mohou jen závidět místním, za kterými 
chodí návštěvy třeba i každý den.

Nebylo by na škodu zamyslet se nad moudrostí básníka:

 „Až tobě se třásti bude ruka, 
 koryto ti synek udělá”     

Věra Pavlovcová

Kola před výletem. Ilustrační foto J. Čejka. Upozorňuji 
diskutující na novopackém diskusním fóru, že toto NENÍ 
reklama na kola. Hezké léto. R.Urban 
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Když Sbor dobrovolných ha-
sičů z Nové Paky v roce 1997 
na náměstí slavnostně křtil 
znovuzrození požárního au-
tomobilu PRAGA AN z roku 
1928, kterému ale nikdo neřek-
ne jinak než Andulka, byla to 
veliká sláva. Od té doby jsme 
se s naší Andulkou účastnili 
mnoha akcí po celé republice. 
Dne 7. října 2000 projížděla 
Prahou, kde se konal I. Sraz 
historických hasičských auto-
veteránů, využívána byla také u 
příležitosti nejrůznějších oslav, 
průvodů, soutěží. 
V posledních letech se ovšem 
začalo projevovat značné 
opotřebení motoru. Z tohoto 
důvodu bylo nezbytné při-
stoupit k jeho celkové opravě, 
se kterou jsme započali již na 
jaře roku 2006. Vzhledem ke 
stáří vozidla a obtížnému shá-
nění náhradních dílů se oprava 
oproti našim původním před-

stavám opozdila. Navíc jsme 
ještě kromě motoru opravili i 
spojku a celý brzdový systém. 
Veškeré práce provedli členo-
vé SDH zdarma ve svém volnu. 
Zejména je třeba vyzdvihnout 
neúnavnou a nezištnou práci Ji-
řího Imlaufa a Antonína Plevá-
ka, keří zasluhují poděkování. 
Velký dík patří i MěÚ Nová 
Paka a místním podnikatelům, 
kteří se na opravě podíleli fi-
nanční pomocí.
Slavnostní uvedení Andulky 
do provozu se uskutečnilo 30. 
května od 17:00 v novopacké 
hasičárně za účasti mnoha hos-
tů. Ti měli možnost vychutnat 
si požitek z jízdy opravenou 
Andulkou, poté následovala 
prezentace  průběhu opravy. 
Zakončení příjemného večera 
proběhlo na sále, kde bylo pro 
všechny připraveno malé ob-
čerstvení a posezení s hudbou 
a tancem. 

Výbor SDH Nová Paka by 
chtěl touto cestou poděkovat 
všem, kteří se na této opravě 
jakkoliv podíleli, ať už šlo o 
finanční příspěvek či práci 
samotnou. Jsme rádi, že se i 

přes značné komplikace na-
konec dobrá věc podařila a my 
můžeme zachovat hasičskou 
historii a um našich předků i 
pro nadcházející generace.

Lubomír Exner

Slavnostní uvedení historického vozidla Praga AN do provozu 

Hlavní mechanici, Jirka Imlauf a Tonda Plevák 



27

VZPOMÍNKAVZPOMÍNKA

František Haupt
V tomto roce je to již 70 let od 
tragické události při motocy-
klovém závodě Krakonošova 
okruhu (jel se 31. července 
1938), při kterém zahynul 
nadějný motocyklový jezdec 
František Haupt.
Franta Haupt, jak mu říkali 
jeho kamarádi a kolegové, se 
narodil ve Staré Boleslavi a 
žil pak v sousedním Brandýse 
n. L. Již od mládí se věnoval 
sportování. Očarovala jej cyk-
listika, v které pak dosahoval 
mnohé úspěchy. Reprezento-
val Československo na mezi-
národních závodech i na mis-
trovství světa v Bruselu 1930, 
v Říme 1932, v Lipsku 1933 a 
v r. 1935 zase v Bruselu. Platil 
nejen za výborného silničáře, 
ale stejně tak i dobrého vrcha-
ře a dráhaře. V letech 1933 a 
35 v tehdejších novinách byl 
nazýván cyklistickým „králem 
silnic“.
Protože od cyklistiky není da-
leko k motorismu, tak se stalo, 
že po neshodách s cyklistickou 
unií a po nabídce firmy JAWA 
přešel v roce 1936 do Jawy, 
kde se stal továrním jezdcem 
této značky, a tím i kolegou 
našeho Antonína Vitvara. Tak 
se spojil se svou druhou vášní, 
motocyklovým sportem. Tím 
se dostal i na start 6. ročníku 
Krakonošova okruhu, který v 
té době patřil mezi nejpředněj-
ší automobilové a motocyklo-
vé závody v republice.
V závodě ve třídě do 350 ccm 
brzo po startu ve Staré Pace 
při projíždění zatáčky v dnešní 
Lomnické ulici měl Fr. Haupt 
havárii, při které utrpěl těžké 
zranění, kterému při převozu 
do novopacké nemocnice 
podlehl. Po skončení závodu 
diváci uctili jeho památku 
minutou ticha.
Když druhý den jeho ostatky 
odváželo pohřební auto do 
jeho domova, kolegové a 
účastníci závodu ho na moto-
cyklech doprovodili ke kopci 
„Babák“, kde se s ním rozlou-
čili pietním špalírem.
V dnešní době Františka 
Haupta a jeho tragickou neho-
du připomíná památník stojící 

neporušen na místě jeho ne-
hody. Ten zde byl postaven a 
odhalen ve válečné době dne 
11. července 1943 přičině-
ním cyklistů a motoristů pod 
tehdy dovolenou organizací 
Cyklistického klubu českých 
turistů. Ten také připomíná, 
že se v předválečné době od-
jelo 6 ročníků Krakonošova 
okruhu, který se jezdil přes 
Novou Paku a byl v roce 1938  
posledním z důvodu nastálé 
války a okupace země. Již 
nikdy nebyl obnoven.

- vag -
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·Městské kulturní středisko · F. F. Procházky 101 · 509 01 Nová Paka ·
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Č E R V E N E C,  S R P E N

TÝDENNÍ HERECKÁ DÍLNA – Doc. Václav Marti-
nec
30. 6. - 6. 7. 2008 v MKS 

NEŘESTI A CTNOSTI V ČESKÝCH 
LIDOVÝCH BALADÁCH
Ateliér herectví Praha 
středa 2. 7. 2008 v 19 hod., v prostoru před klášterem
Divadelní inscenace s chrámovým zpěvem a plastickým pohy-
bovým projevem, inspirovaná výtvarnou podobou soch Matyáše 
Brauna v režii Václava Martince
hrají: Petr Pochop, Jarka Matějková, Blanka Vávrová, Iva Kr-
míčková, Linda Dušková, Jan Rampas

ŠPANĚLSKO-ČESKÝ KONCERT
úterý 1. 7. 2008 v 19 hod. ve velkém sále, vstupné dobrovol-
né
Coral l´Arquera del C.G.G. Jaume Terradas de Mataró (Španěl-
sko)
Sbormistryně: Teresa Llobet. Spoluúčinkují Zpívající rybky, 
Vodopád a Septeto rodiny Čančíkovy.
Coral l´Arquera del C.G.G. Jaume Terradas de Mataró působí 
při městském středisku kultury a zábavy pro občany třetího věku 
v přímořském letovisku Mataró poblíž Barcelony. Ve svém ob-
sáhlém repertoáru má skladby starých mistrů, současné autory, 
ale ze všeho nejvíce jim jsou vlastní místní folklórní písně. 
Mohou nás překvapit také českou písní. Sbormistryní je Tere-
sa Llobet. V únoru tohoto roku sbor uspořádal koncertní turné 
Zpívajícím rybkám a Septetu rodiny Čančíkovy ve svém městě 
Mataró a v Barceloně.

Hrubá pouť 
tradiční ulička staročeských trhů, program pro děti 

i dospělé - po oba dny na dvoře MKS 
16. - 17. 8. 2008

sobota 16. 8. - 10.00 hod. “Vo Honzovi pohádka” - veselá po-
hádka pro děti i dospělé v podání skupiny historického šermu 
REGO z Vrchlabí
14.00 hod. “O Bubácích a Hastrmanech” - divadlo AGNES Čes-
ká Lípa – pohádkový příběh podle Josefa Lady o světě nadpřiro-
zených bytostí, lidských chybách, malém zlu, ale také o radosti
15.30 hod. SATORI – vokální instrumentální soubor z Poniklé. 
Známé spirituály v podání tohoto vynikajícího souboru
neděle 17. 8. - 10.00 hod. “Kašpárek chodí pěšky” - hraje sou-
bor loutkového divadla ČMUKAŘI z Turnova. Pohádka plná 
kašpárků, čarodějů, čertů i princezen byla oceněna na Loutkář-
ské Chrudimi a Jiráskově Hronově
14.00 hod. písně ze známých muzikálů a pohádek – v podání 
zpěvaček skupiny JAM&BAZAR

15.30 hod. country kapela – bude upřesněno na plakátech

ABONENTNÍ VSTUPNÉ – PODZIM 2008
cena: 800,- Kč (sleva 220,- Kč)
Září: Líbánky - uvádí divadlo Palace Theatre, hrají: Jiří Lang-
majer, Ivana Jirešová aj., čtvrtek 11. 9.
Říjen: Play Strindberg - uvádí divadlo Ungelt, hrají: Miroslav 
Etzler, Chantal Poullain, Jiří Lábus, sobota 25. 10.
Listopad: Koncert bratrů Ebenů, čtvrtek 13. 11.
Prosinec: Vánoční koncert orchestru Václava Hybše s hosty, 
sobota 13. 12.
Vstupenka je přenosná. Změna v programu vyhrazena.

Připravujeme:
Vzpomínkový večer – p. Pokorný 6. 9.
Výstava DDM 1. - 6. 9.
Líbánky - uvádí divadlo Palace Theatre 
hrají: Jiří Langmajer, Ivana Jirešová aj. 11. 9., před-
prodej od 11. 8.
Výstava JE SMRT NEFÉR? 13. 9. - 4. 10. 

Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT 
JIŽ DNES V KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE RE-
ZERVOVAT NA TELEFONU 493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI 
TÝDEN PŘED PŘEDSTAVENÍM! (zakoupené vstupenky jsou 
vratné nejpozději 3 pracovní dny před představením) ZMĚNY 
V PROGRAMU VYHRAZENY

Coral l´Arquera del C.G.G. Jaume Terradas de 
Mataró (Španělsko)
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Červenec 2008
2. středa pouze v 17.30 hod.

Nejkrásnější hádanka
Opakování úspěšné pohádky režiséra Zdeňka Trošky.
Přístupný – vstupné 69 Kč – 98 min.

4. pátek ve 20 hod.

Kurz negativního myšlení
Trpce černohumorná norská komedie u nás padla na úrodnou půdu, což do-
svědčuje nejen trvalý zájem diváků, ale i nejnověji získaná cena: Český lev za 
nejlepší zahraniční film!
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč – 79 min.

5. sobota ve 20 hod.

Úhel pohledu
8 lidí,8 úhlů pohledu,1 pravda...
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč - 90 min. - drama USA

9. středa ve 20 hod.

Bláznovo zlato
Ben Finnegan představuje milého novodobého hledače pokladů, posedlého hle-
dáním legendárního královnina věna z 18. st.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč - 112 min. - komedie USA

11. - 12. pátek, sobota ve 20 hod.

Iron man
Hrdinové se sami nenarodí. Musíme si je vyrábět. Podle producenta Petera 
Billingsleyho se Iron Man mezi současnými komiksovými superhrdiny na fil-
movém plátně rozhodně neztratí.
Nepřístupné do 15 let – vstupné 69 Kč - 125 min. - akční film USA 

16. středa ve 20 hod.

Paříži, miluji tě
Americký turista vidí rasové napětí a paranoidní vize města. Mladá emigrantka 
pracuje v buržoazním prostředí. Americká hvězdička natáčí film. Muž neví, zda 
být s manželkou nebo milenkou. Mladík pracuje v tiskárně a touží po jiném 
muži. Otec se pere se vztahem ke své dceři. Pár se snaží okořenit svůj sexu-
ální život. To je jen pár zážitků, které tvoří PAŘÍŽI, MILUJI TĚ… Přístupné 
– vstupné 64 Kč – 120 min. - film Francie

18.- 19. pátek, sobota ve 20 hod.

Mongol – Čingischán
Byl zrozen k vítězství. Velkolepě koncipovaný film diváky zavede jak do širých 
mongolských a kazašských stepí, tak do magických čínských měst a klášterů. 
Historický, dobrodružný film (Německo, Kazachstán, Rusko). Nepřístupné do 
12 let – vstupné 64 Kč - 129 min.

23. středa pouze v 17.30 h !!!

Horton
Tvůrci Doby ledové přicházejí se zbrusu novou pohádkou pro děti i dospělé. 
Horton je celkem normální slon, a tak ho překvapí, když mu pod nos spadne 
smítko prachu, které mluví.
Přístupné – vstupné 69 Kč - 85 min. - animovaný film USA 

25.- 26. pátek, sobota ve 20 hod.

Indiana Jones a Království křišťálové lebky
Devatenáct let skončilo. Jedna z nejslavnějších postav filmové historie se vrací 
na stříbrné plátno. Příběh se odehrává symbolicky přesně devatenáct let po Po-
slední křížové výpravě, v době rodící se Studené války.
Přístupné – vstupné 69 Kč – 123 min. - film USA 

30. středa ve 20 hod. 

V Brugách
Držitel Oskara a známý scénárista Martin McDonagh nám přináší černou ko-
medii o cti a podvodech, která se odehrává v nádherném prostředí belgických 
Brug.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 64 Kč - 107 min. - film VB/Belgie

Upozornění: Dle zákona ČNR č. 241 každý účastník veřejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k ceně vstupenky příplatek 1,- Kč. Informace o programu 
kina 17 – 20.15 na tel. 493 722 892,  8 – 15.30 na tel. 493 721 928 nebo na HYPERLINK „http://www.kultura-novapaka.cz/“ www.kultura-novapaka.cz,HYPERLINK „http://
www.munovapaka.cz/“  HYPERLINK „mailto:kino@kultura-novapaka.cz“ kino@kultura-novapaka.czHYPERLINK „http://www.munovapaka.cz/“ , info@kultura-novapaka.czHY-
PERLINK „http://www.munovapaka.cz/“ 

Srpen 2008
1. pátek pouze ve 20 hod.

Slídil
Slídil je remakem stejnojmenného filmu z roku 1972, který byl ověnčen čtyřmi 
nominacemi na Oscara a v němž si též zahrál sám Michael Caine. Tentokrát se
ve filmu vrací v roli opačné. Caine a Jude Law jsou v tomto filmu na vrcholu své 
hry. Přístupné – vstupné 64 Kč - 86 min. - film USA

2. sobota pouze ve 20 hod.

Mejdan v Las Vegas
Mejdan v Las Vegas je tradiční romantická komedie o dvou mladých lidech, je-
jichž osudy se nečekaně, ale o to intenzivněji střetnou v jednom z nejdivočejších 
měst světa. Nepřístupné do 12 let – vstupné 64 Kč - film USA        

6. až 27. - Léto s Českým filmem

6. středa pouze ve 20 hod.

A bude hůř
Generační film o hledání životních hodnot a jistot, o střetu s policií a měšťáky.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč - český film 

8. pátek pouze ve 20 hod.

Smutek paní Šnajderové
Letní milostná romance. Je horké léto na začátku 60. let minulého století a právě 
se začíná neuvěřitelné, ale pravdivé dobrodružství tří mladých studentů.
Přístupné – vstupné 74 Kč - 110 min. - český film

9. sobota pouze ve 20 hod.

Vratné láhve
Opakování úspěšné komedie Jana Svěráka. V hlavní roli se Zdeňkem Svěrákem. 
Přístupné – vstupné 59 Kč – 103 min

13. středa pouze ve 20 hod.

Karamazovi
Karamazovi je dramatem o morálce, povaze člověka, lidském svědomí, vině, 
trestu a odpuštění. Přístupný – vstupné 74 Kč - 100 min. - český film

15. - 16. pátek, sobota pouze ve 20 hod.

U mě dobrý
Filmová komedie na motivy povídek Petra Šabacha podle scénáře Petra Jar-
chovského v režii Jana Hřebejka.
Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč - 102 min. - český film 

20. středa pouze ve 20 hod.

Tajnosti
Repríza úspěšné dramatické komedie Alice Nellis. Nepřístupné do 12 let 
– vstupné 64 Kč - 97 min.

21. čtvrtek pouze ve 20 hod.

František je děvkař
Když už nevíte, koho podvádět, zbývá podvádět snad jen sám sebe. 
Nepřístupné do 12 let – vstupné 74 Kč – 81 min. - nová česká komedie 

22. - 23. pátek, sobota pouze ve 20 hod.

Kuličky
Kuličky jsou povídkový film o tom, jak ženy manipulují s muži. Přístupné 
– vstupné 74 Kč – 75 min. - český film 

27. středa pouze ve 20 hod.

Obsluhoval jsem anglického krále
Repríza úspěšné české komedie režiséra Jiřího Menzla podle knihy Bohumila 
Hrabala. Nepřístupné do 12 let – vstupné 69 Kč – 120 min 

29. - 30. pátek, sobota pouze v 17.30 h.

Letopisy Narnie: Princ Kaspian
Všechno, co jste dosud znali, se navždy změnilo.
Přístupné – vstupné 69 Kč – 144 min. - film USA v českém znění 
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MUZEUM A KLENOTNICEMUZEUM A KLENOTNICE

Věci z muzea
Střelecký terč „Sklizeň ovsa 
- Die Habererndte“ (1841)“, 
olejomalba na dřevě, Jan Su-
charda mladší (1797 – 1873).

Střelecký spolek v Nové Pace 
byl asi nejstarším spolkem ve 
městě. Podle údajů v mono-
grafii Novopacko se vytvořila 
již v roce 1786 privilegovaná 
společnost, která se začala 
scházet pro svoji zálibu ve 
střelbě do terče v lesíku, 
později nazývaném Střelnice. 
Postavili si dřevěnou verandu 
obehnanou zděnou baštou. V 
roce 1815 měli členové spo-
lečnosti stejnokroj, hudební 
kapelu, zelený prapor. „Schüt-
zenverein“ byl doménou 
přední společnosti ve městě, v 
níž se mluvilo kvůli několika 
Němcům z kumburského pan-
ství německy. Společnost se 
rozpadla, ale vlivem inspek-
tora finanční stráže obnovila 
v roce 1839 činnost a založila 
roku 1840 Střelecký spolek. 
Její členové si postavili dřevě-
ný domek, ve kterém ukládali 
obrazy a prapor. Spolek vyví-
jel intenzivní činnost po roce 
1849, kdy byly personálně 
posíleny císařské úřady ve 
městě. Roku 1862 si dokonce 
členové spolku postavili pěk-
nou zděnou budovu, kterou 
dostavěl purkmistr J. Franc. 
Střelecký spolek však netrval 
dlouho, rozpadl se sílícím 
vlivem vlasteneckých spolků 
Hlasoň (1859) a Sokol (1862) 
a budovu zakoupila obec. 
Mohl bych pokračovat vyprá-
věním o budově v jejíž historii 
se odrážejí prvky naší historie 
obecně, ale ještě intenzivněji 
v místních poměrech. Snad 
jenom jedna připomínka. V 
restauraci Střelnice vznikla v 
roce 1921 paradoxně místní 
organizace KSČ.
Vrátíme se však k našemu 
střeleckému terči. Městské 
muzeum v Nové Pace má ve 
svých sbírkách 31 malova-
ných střeleckých terčů na dře-
vě z rozmezí let 1840 – 1866. 
Svoji malířskou kvalitou patří 
mezi nejlepší v naší republice. 
U většiny z nich je uveden 
jako autor Jan Sucharda mlad-
ší (1797 – 1873), ale podle 

rozdílného malířského pojetí 
lze soudit, že autorů asi bylo 
více. Mezi další autory by 
mohl patřit malíř Jan Mádle 
(1820 – 1877). Akademičtí 
malíři a majitelé malířských 
dílen Václav Kretschmer 
(1849 – 1921) a Josef Mühl 
(1856 – 1905) ani jejich vyu-
čenci nemohou padat v úvahu, 
protože v jejich tvůrčí době již 
Střelecký spolek neexistoval. 
Střelecké terče jsou dřevěné, 
vzadu mají dva svlaky, na výš-
ku jsou 78,5 –82,5 cm, na šíř-
ku 82–84 cm, pouze jeden terč 
se tomuto vymyká rozměrem 
63x64 cm. Malovány jsou ole-
jem nebo temperou. Většinou 
znázorňují historické výjevy 
z českých i světových dějin, 
výjevy z mytologie, rakouský 
a biskupský znak, znak Nové 
Paky, ale nejhezčí je rozhodně 
námi reprodukovaný střelecký 
terč, ve volném překladu z 
němčiny Sklizeň ovsa, podle 
novopacké střelnice v roce 
1841 věnováno Johannem 
Schadkem…“. Střelecké ter-
če mají charakter obrazů v 
černých okrajích, které působí 
dojmem rámu, a v kterých  je 
vepsaný text. Naše terče ne-
chali patrně zhotovovat vítě-
zové střelecké soutěže a malíři 
podle prostřílených terčů ne-
chali malovat napodobeniny, 
které měly charakter obrazů 
a visely ve spolkové místnosti 

Střeleckého spolku. Škoda, že 
terčů s tematikou Nové Paky 
není více. Náš terč se mi moc 
líbí. Snad jsem si z vás nevy-
střelil.  Miloslav Bařina

Muzeum Nová Paka je 
prezentováno v nedávno 
vydané publikaci Art brut 
v českých zemích. Mediu-
mici, solitéři, psychotici. 
Jak jistě víte, má naše muzeum 
v Evropě ojedinělou expozici 
spiritismu. Ze sbírek muzea 
byly zapůjčeny některé pozo-
ruhodné medijní kresby, které 
jsou vystaveny na dvou vzác-
ných výstavách pořádaných 
v Galerii výtvarného umění 
v Chebu a v Muzeu umění v 
Olomouci. Obě instituce k této 
výstavě vydaly rozsáhlý kata-
log, který má spíše charakter 
publikace. Autorkou publikace 
je PhDr. Alena Nádvorníková. 
Nás v novopackém muzeu 
potěšila tím, že v publikaci je 
vybráno takřka přes polovinu 
reprodukcí z našich sbírek. 
Do knihy jsem napsal jenom 
stručný text o našich sbírkách. 
Jsem rád, že kniha má úspěch a 
můžete si ji zakoupit i v našem 
muzeu.
 Miloslav Bařina

PS: Pokud pojedete na dovolenou, můžete si výstavu 
prohlédnout v Muzeu moderního umění v Olomouci 

od 19. června do 12. října 2008.
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STRUČNÉ ŽIVOTOPISNÉ ÚDAJE:
1948  narodil se 27. ledna v Hradci Králové, kde dosud 
trvale žije.
1963 - 1967 studoval na Střední-umělecko průmyslové 
škole v Brně.
1969 - 1993 byl zaměstnán jako scénický výtvarník a 
tvůrce loutek v loutkovém divadle „Drak“ v Hradci Králové.
1993 - dosud působí jako pedagog na DAMU v Praze, 
katedra alternativního a loutkového divadla.

Od roku 1980 do roku 2008 se uskutečnilo v řadě měst Čech 
a Moravy na 40 jeho samostatných výstav plastik a loutek. 
Realizoval pro profesionální loutkové divadelní scény asi 20 
výprav.

OHLÉDNUTÍ 
(dřevořezby a loutky)

JAROSLAVA DOLEŽALA
Výstava potrvá od 20.června do 7. září 2008. 

Otevřeno denně mimo pondělí 
8 – 12, 13 – 16.30 hodin. 

Pořádáno u příležitosti šedesátin autora
a v roce 100. výročí vzniku muzea Nová Paka.

JAROSLAV DOLEŽAL je pro mě člověkem z říše dětských 
snů, které jsou plné vzpomínek na pohyb ve světě loutek, ale 
i jistým viděním světa očima člověka, který ví své, má nad-
hled, ví, co je i ironie, legrace, radost i smutek.
Je to věčný blouznivec, ale i realista, který se přes dým ml-
havých představ dívá na život pěkně šibalsky s podtextem: 
„Co vy víte, já měl záměr, ale mám pro jistotu Záměl pod 
Orlickými horami.“
Narodil se sice v Hradci Králové, ale když se mě ně-
kdo ptá, proč vystavuje právě v Suchardově domě
v Nové Pace, mám odpověď v podstatě jednoduchou. V 
Nové Pace má několik přátel, ale jeho loutkářské a řezbářské 
schopnosti mají s rodem Suchardů podivuhodné náhodné, byť 
někdy opačné spojitosti. Kde jinde by měl Jaroslav Doležal 
vystavovat než v Suchardově domě. Adolf Branald napsal 
ve své knize „Kouzelné zrcadlo“ o Suchardově domě: „Ještě 
dnes to tam voní sádrou, klihem a lípou. A když ne právě 
lípou, tak tedy nějakým jiným vzácným českým dřevem…“
Objevuje se tady mnoho zajímavých věcí. Suchardové 
nejdříve tvořili sochy, pomníky, náhrobky, dřevořez-
by svatých. Loutkoherec František Majzner seznámil
Suchardy se slavným J. V. Klicperou, tehdy profesorem v 
Hradci Králové, který je vybídl, aby dělali také loutky. To 
se nakonec povedlo a Suchardové začali řezat loutky i bet-
lémové figurky. 
Tvorba Jaroslava Doležala vlastně směřuje opačným smě-
rem, tedy od loutek k samostatným dřevořezbám. Poučení 
z pohybu a víceprostorové vidění je zcela zřejmé. Ve volné 
plastice autor také vidí ze všech stran, nejen pohledově, ale 
i myšlenkou. Jeho dřevořezby jakoby říkaly: „Jak mě vidíš, 
o čem přemýšlíš, rozumíš mi, chceš vůbec něčemu rozumět, 
víš jaký je život ve svých paradoxech smutně veselý, nechy-
bí ti fantazie, máš volnost v duši a lásku v srdci?“ Nevím, 
možná se mýlím, ale tajemně jemná řezba jeho kreseb mě 
okouzlila. A to nejdůležitější, Jaroslav Doležal je „chytrej a 
dobrej“ člověk, který by chtěl vědět, co chce. Na rozdíl od 
nás, ostatních, se mu to často povede, protože to má nejen v 
hlavě a srdci, ale dokáže zhmotnit sen i rukama.

Miloslav Bařina

30.výročí úmrtí fotografa Miroslava Háka
Před třiceti lety zemřel /4.7.1978/ slavný novopacký rodák, fo-
tograf Miroslav Hák. Bylo už o něm tolik napsáno, že stačí jen 
připomenout pár důležitých dat z jeho života. Narodil se 9. května 
1911 v Nové Pace, kde po vyučení a praxi u svého otce Františka 
Háka, známého packého fotografa, odešel do firmy Lanhgans v 
Praze. V roce 1931 přichází do bratislavského ateliéru firmy Horn. 
O rok později již obesílá s úspěchem mezinárodní výstavy, ale 
největší pozornost vzbudí jeho fotografie na mezinárodní výstavě 
v pražském Mánesu. Po této výstavě se stává fotografem v diva-
dle E. F. Buriana. Před válkou si zařídil malý ateliér v pasáži u 
Rozvařilů, kde začíná tvořit své slavné snímky.
V roce 1942 se Hák stal, jako jediný fotograf, zakládajícím členem 
skupiny 42, ve které jsou další pačtí umělci jako Ladislav Zívr a 
František Gross. V poválečných letech pracuje v redakční radě Čs. 
fotografie a v Čs. státním filmu. Vydává fotografické publikace, 
které mají veliký úspěch. Jeho bohatá činnost však začátkem 70. 
let končí, dokonce prodává fotografické aparáty a veškeré dílo 
věnuje Uměleckoprůmyslovému muzeu v Praze. 
Po delší nemoci v roce 1978 v Praze umírá.

V našem městě vystavoval poprvé společně s Grossem a Zívrem v 
roce 1943 a pak v roce 1955. Poslední výstavu měl v Suchardově 
domě na podzim v roce 1976, kde se naposledy setkal se svými
kolegy Grossem a Zívrem. 

Jiří Čejka, muzeum
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40 let od úmrtí amatérského 
fotografa Josefa Dyka

/6. 8. 1892 – 6.6.1968/
Mezi význačné fotografy - dokumentaristy patřil novopacký ro-
dák Josef Dyk, který již od mládí inspirován fotografem Františ-

kem Hákem pořizoval snímky přírody, chaloupek a památek ve 
svém okolí. Byl jedním ze zakladatelů novopackého fotoklubu 
v roce 1933.
V době války v roce 1941 byl požádán ředitelem muzea Josefem 
Jírou o zdokumentování všech památek na Novopacku. Pomá-
hali mu v tom další členové fotoklubu, ale brzo zůstal při daném 
úkolu sám / jen při popisování mu pomáhala paní učitelka Kři-
kavová a prof. Koudelka/. Později po válce byl požádán Úřadem 
památkové péče v Praze o spolupráci na podrobném fotografic-
kém a popisném dokumentu všech památek v okrese Novopac-
kém. Zhotovil několik sérií velkého množství tzv. popisných 
karet, které se později zásluhou manželů Bekových dostaly do 
našeho muzea /obsahují asi 260 ks dokumentů památek/. Jsou 
nepostradatelným materiálem pro muzeum. Ukazují také již 
dávno poničené nebo ztracené sochy, křížky, pomníčky v našem 
městě a okolí.    Jiří Čejka

V letošním roce si Stará Paka 
připomněla 650. výročí první 
písemné zmínky o existenci 
obce. V červenci uplyne 140 
let od významné události 
– Táboru lidu, který organizo-
val okresní tajemník Antonín 
Kotík nejen pro Novopacko, 
ale celé Podkrkonoší. Otis-
kujeme článek, který vyšel v 
Novopackých listech v roce 
1938. Jeho autorem je tehdejší 
ředitel muzea v Nové Pace, 
pan řídící učitel Josef Jíra:
První tábor lidu na Levíně 
v okrese novopackém 19. 
července 1868.
Pražský mír, uzavřený r. 
1866, sliboval národům blahé 
následky. Češi se domnívali, 
že státní rakouská správa, zba-

vená péče o Německý spolek 
a péče o Itálii, bude se věnovat 
svým národům, kdežto dříve 
země koruny české, vklíněné 
do spolku, považovány byly 
za země německé. Národ 
očekával také uznání za to, že 
odolal pruskému vábení, když 
mu při obsazení Prahy r. 1866 
slibována samostatnost zemí 
koruny české. Ale zklamal 
se. Císař propustil stoupence 
rovného práva, ministra Bel-
crediho, povolal cizince Be-
usta, který vzal do vlády jen 
Maďary a Němce. Všechen 
odpor Čechů proti tomuto 
bezpráví byl marný. Zřízen 
proti jejich vůli dualismus, na-
mířený proti většině slovanské 
v říši. Jen Polákům dány ně-

které koncese. Čechy octnuly 
se v područí Němců. Český 
národ byl naplněn hlubokou 
trpkostí, jež projevovala se při 
každé příležitosti i na českém 
venkově. 
V Nové Pace i jinde oslavován 
návrat koruny svatováclavské 
z Vídně do Prahy ohni, zapá-
lenými na návrší mezi městem 
a Studénkou, pochodňovým 
průvodem ve městě (v srpnu 
1867) a když zavésti se měla 
daň ze jmění, podala obec žá-
dost proti ní zemskému výbo-
ru (v dubnu 1868) a j. Odpor 
proti Vídni vybíjel se nejvíce 
na táborech lidu, jež byly v 
severovýchodní naší části 
Čech roku 1868: 19. července 
na Levíně (Novopacko), 16. 
srpna a 16. září 1868 na Pet-
rákových vrších (na Jilemnic-
ku), r. 1869 dne 6. června na 
Zvičině (Dvůr Králové) a roku 
... dne 19. června na Brabenci 
(Jilemnicko). První tábor lidu 
konán na okrese novopackém 
19. července 1868 na Levíně. 
Tajemníkem jeho byl Anto-
nín Kotík, rodák novopacký, 
z jehož vypravování čerpána 
hlavně látka k té vzpomínce. 
Státní správě byl národní ruch 
protivný, potlačovala proto i 
tábory lidu, ač proti zákonu 
shromažďovacímu. To dráždi-
lo lid, který vzdor proti vládě 
dával najevo velikou účastí 
i na zakázaných táborech. V 
Nové Pace sešli se v červnu 
1868 důvěrníci okresu novo-
packého, lomnického, semil-
ského a vysockého, stanovili 
místo pro tábor na planinu Le-
vína. (Vrch 562 m nad mořem 
s krásným rozhledem proti ná-
draží staropackému). Program 
rokování stanoven tento: a) 
kterými prostředky pečovati 
jest o zvelebení blahobytu v 
naší vlasti, b) jak šířiti národní 
osvětu v lidu. 
Členy výkonného výboru byli: 
Vincenc Mastný, továrník v 
Lomnici, předseda, Antonín 
Kaska, starosta okresu a města 
Nové Paky, Josef Franc, měst. 
radní z Nové Paky a Antonín 
Kotík, měst. tajemník novo-
packý, jednatel. Jim ponechá-
no stanoviti datum vzhledem 
ke žním. Ant. Kaska přijímal 
spisy úřední. Podali žádost o 
povolení táboru na Levíně na 
den 19. července. Předložili 
program podepsaný důvěrníky 
všech okresů (i jičínského) 
c.k. okresnímu hejtmanství 

novopackému 19. června, ale 
ještě téhož dne byl zamítavě 
vyřízen, poněvadž byl příliš 
všeobecný a místo táboru 
blíže neoznačeno. Podána 
ihned stížnost místodržitelství 
(obšírně odůvodněná). Ale již 
17. července oznámilo okresní 
hejtmanství zákaz na základě 
telegramu místodržitelského 
představenstvům všech obcí, 
aby prohlásila, že tábor lidu 
povolen není, vyhrožuje věze-
ním až do 6 neděl nebo poku-
tou do 200zl. Dne 18. červen-
ce sešel se užší výbor a usnesl 
se, že od pořádání táboru lidu 
upouští, oznámiv to okres. 
hejtmanství. Dne 19. července 
ozdobeny byly domy náměstí 
novopackého prapory. Sešlo 
se neobyčejné množství lidu, 
jenž se ani k poledni neroze-
šlo. O druhé hodině dostavili 
se v uniformách úředníci 
politických úřadů z Jičína, 
Lomnice, Semil, Jilemnice a 
Nové Paky, jež starosta Kaska 
uvítal. Jičínský pan krajský jej 
vyzval, aby dal ihned sundati 
prapor s radniční věže, což 
také učiněno. Úředníci usedli 
do kočárů, jež doprovázely 
zástupy až do Staré Paky. Od 
školy dali se pěšky po dvoře 
statku Soukupova na Levín i 
se zástupy lidu. Místo táboru 
bylo již obsazeno četníky. 
Dostavilo se asi 8.000 lidí, 
jízdní banderium, očekávají-
ce dalších událostí. Krajský 
jičínský vyzval okresního a 
městského starostu A. Kasku, 
aby promluvil k lidu, vyzval 
ke klidu, pak že pobyt zde do 
5 hodin povolí. Ihned objevil 
se zde povoz s pivem. Lid se 
radoval, pobesedoval a roz-
cházel. Kromě četníků našlo 
se i mnoho slídičů, kteří udá-
vali okresnímu soudu, koho 
tam spatřili. Obviněno mnoho 
lidí, jež ve skupinách k soudu 
předvoláváni a hromadně i od-
suzováni. Výslechy protáhly 
se na dlouhou dobu. Sekretář 
Kotík a J. Bouček z Nové 
Paky, A. Šulc a F. Erlebach z 
Lázní Bělohradu, Frant. Flam 
z Brtve byli při výslechu mezi 
prvními. A. Kotík dovolával 
se jednotlivých článků záko-
na shromažďovacího, hájil se 
marně. Byl odsouzen dle čl. 
4 shrom. zákona k pokutám 
po 60 zl. ústavu chudých 
obce Staré Paky, nebo k 12 
dennímu vězení, Bouček, 
Šulc, Erlebach k pokutě 40 zl. 

PŘED 140 LETY SE KONAL 
SLAVNÝ TÁBOR NA LEVÍNĚ

 Josef Dyk uprostřed
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nebo k vězení 8 dennímu, Jos. 
Franc k pokutě 50 zl., Ant. 
Kaska 40 zl. Jos. Franc, Ant. 
Kotík, A. Kaska odvolali se 
k vrchnímu zemskému soudu 
– ovšem marně. Ant. Kaskovi 
zvýšena ještě pokuta o 10 zl. 
pro urážlivý obsah odvolání. 
Každý obviněný, který se při-
znal jako účastník na táboru 
lidu, byl okresním soudcem 
Randou v Nové Pace odsou-
zen. Výše pokuty činila 40-70 
zl., v celých Čechách nebylo 
větších pokut. Dva soudní ad-
junkti vyměřovali však pokuty 
nižší. Pokladna obce staropac-
ké získala 1.900 zl., i když si 
mnozí trest odseděli. 
Z deposita soudu novopac-
kého zaplaceno 47 zl. 14kr. 
(Kde uvedeny částky též jen 

v krejcarech, tam dobývaly se 
pokuty zabavováním a prode-
jem nemovitostí.)
Vzdor lidí pronásledovaných 
i jiných těmito tresty vzrůstal. 
Tak přijeli do Nové Paky s 
hudbou s „národním Vávrou“ 
v čele. K osudu volaní, kteří 
čekali v hostinci „U zlatého 
hroznu“ proti soudní budově 
(radnici), doprovázeni hudbou 
a špalírem, zpět vítáni fanfá-
rami a střelbou z hmoždířů, 
což možno bylo jen proto, že 
v městě nebylo úřadu politic-
kého. 
Vláda vidouc, že zapovídání 
táborů lidu má účinek opačný, 
povolila již roku následujícího 
tábor lidu na Zvičině 6. června 
1869, pořádaný královédvor-
skými. Při návratu z tohoto tá-

boru přepaden večer Hlasoň a 
Sokol novopacký v Borovnici. 
Obrázek srážky prodáván jako 
fotografie ve prospěch pomní-
ku Fügnerova.“
Co dodat na závěr? Bylo to 
pro Novou Paku zajímavé a 
vzácné období. Ve městě žili 
lidé, kteří dokázali navázat na 
slavný rok 1848. Mezi ně pat-
řil nepochybně Antonín Kotík 
( 1840 – 1919), známý redak-
tor, spisovatel a politik), přítel 
Antala Staška a mnoha dalších 
významných osobností. Snad 
alespoň zveřejněním článku 
Josefa Jíry dáme najevo, že si 
ji jejich práce vážíme.

Miloslav Bařina

Děti dětem 
aneb Pomůžeme 

pohádkou
V rámci projektu Městské 
knihovny Chrudim a SpZŠ 
Chrudim Děti dětem aneb 
pomůžeme pohádkou se ko-
nala v divadle Karla Pippi-
cha 28.května 2008  soutěžní 
přehlídka dramatické tvorby 
Kde končí svět? 2008 pro 
Královéhradecký kraj.
Pro dětské diváky a knihov-
nice východočeského Klub-

ka hrály a soutěžily  děti z 
Náchoda, Holic, Nové Paky 
a Chrudimi. Jednoznačným 
vítězem se stala Městská 
knihovna Nová Paka, jejíž 
divadelní pohádka roze-
smála a roztleskala celé 
divadlo. V tomto ročníku 
má projekt Kde končí svět? 
podtitul Cesta tam a zpátky. 
Novopačtí malí herci nás 
pozvali na cestu pohádka-
mi. Děti měly vlastnoručně 
vyrobené kulisy i kostýmy. 
V pohádce se představila 
spousta pohádkových by-
tostí a literárních hrdinů. A 
kdo byli ti úžasní herci? Žáci 
ze 4.třídy ZŠ Komenského v 
Nové Pace pod vedením 
Mgr. Heleny Slámové, kte-
ří pravidelně navštěvují a 
spolupracují s novopackou 
knihovnou.
V tomto projektu učinkovalo 
také během dvou dnů několik 
MŠ a ZŠ z Chrudimi a okolí. 
Ústřední hrdina Světošlápek 
Péťa děti dva dny zval na 
cesty. Tak jsme se podívali 
nejen do pohádky, ale také 

na Hawai, do Mexika, vodní 
říše, k Indiánům, do Afriky. 
Procestovali jsme celý svět.
Pohádky a vystoupení zhléd-
lo přes 800 dětí a hostů. Cel-
kový výtěžek 16 860,- Kč byl 
věnovaný handicapovaným 
dětem, děvčátkům Elišce 
a Alžbětce Svobodovým a 
MŠ Svatopluka Čecha v 
Chrudimi.
A tak děti dětem pomohly 
pohádkou a za to si všichni 
na závěr pořádně zatles-
kali.

Iveta Novotná, 
Městská knihovna Chrudim
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PŘEDSTAVUJE SE VÁM PŘEDSTAVUJE SE VÁM 

Prvorozený Kočí

Prvorozený Kočí: “Slovo SUR-
DUS je nám blízké”.
Prvorozený Kočí je minima-
listické hudební duo tvořené 
dlouholetými přáteli - Pavlem 
Kolašínem (zpěv, kytara, sklá-
dání textů) a Ladislavem Gro-
hem (zpěv, mandolína, housle). 
Svou tvorbou cíleně ustano-
vili a nazvali nový hudební 
směr – absurdní hudbu.
Oba členové se poprvé sešli 
za účelem společně veřejně 
vystupovat v době svých vyso-
koškolských studií na Matema-
ticko – fyzikální fakultě UK.
Mottem jejich tvorby se stal logic-
ký výrok: Kdo má hudební sluch, 
má smůlu. My nemáme smůlu.
Prvním vystoupením v roce 1988 
sklidila skupina (dle historických 
pramenů1) velký úspěch, neboť se 
její členové rozhodli nepřestat per-
forovat, pokračovat ve své hudební 
kariéře, a nadále tak bořit hudební 
konvence společně s očekáváním 
posluchačů – nováčků.
Avšak dlouhá léta po jejich 
prvním úspěchu měli první 
neplodné období a na prkna, co 
znamenají Choteč, se vrátili až 
v roce 1996, kdy zároveň zalo-
žili dnes již tradiční multiplat-
formní festival Kočí v Chotči. 
Od stejného roku patří 
mezi stálice absurdní hud-
by a drží zde své prvenství. 
Navíc, festival jako celek lze od 
roku letošního titulovat Nejstarším 
festivalem na Novopacku. 
V předešlém roce skupina 
ohromila své fanoušky vydáním 
autorského DVD, na kterém je, 
kromě videoklipů k písním pro 
ně tak charakteristickým, jejich 
první a zdaleka prý ne poslední 
pokus o film. Umělecké dvojici 
již bylo málo brouzdat pouze ve 
vodách hudby, a rozhodli se proto 
ukázat, že jejich dřímající vyna-
lézavost nikdy nespí. Převedením 
básně Maryčka Magdonova do 
hudebního filmu dokázali publiku 
svou uměleckou nevyčerpatelnost.
Výsledkem je opravdu neobyčej-
né zachycení bezručovské reality 
beskydských hor, podkreslené 
skladbami a písněmi Prvoroze-
ného Kočího a podtržené natu-
ralistickými výkony amatérských 
herců.
Letošní, již třináctý ročník se bude 
konat druhou srpnovou sobotu v 
hostinci U Šulců v Chotči.

1 H
istorické pram

eny vycházejí z ústní, dnes již tém
ěř lidové slovesnosti 

bližních a přátel P
rvorozeného K

očího.
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OPTREX
Japonsko–německá fi rma se sídlem ve Vrchlabí, 
významný dodavatel pro automobilový průmy-
sl, zabývající se výrobou displejů a modulů na 
bázi kapalných krystalů, hledá nové spolupra-
covníky pro rozšíření výroby na pozici:

mechanik optoelektronické výroby

MecNabízíme:

- stabilní zázemí silné zahraniční společnosti
- práci v čistém a zajímavém provozu
- perspektivu profesního růstu
- dobré platové podmínky
- další zaměstnanecké výhody
- pro vybrané oblasti poskytujeme příspěvek 

na dopravu nebo svozy zaměstnanců

 Požadujeme:

- minimálně výuční list
- dobrý zdravotní stav
- manuální zručnost
- práce je vhodná zejména pro ženy

 Nástup možný ihned.
V případě zájmu kontaktujte personální úsek 
společnosti OPTREX Czech a. s. 

 t.č.  499/408 371
   499/408 193

Čeština jinak 
aneb Játyon. 
Adam a Bára

Každý si jistě ze svých 
školních let nebo ze školní 
docházky svých potomků 
pamatuje úmorný boj třeťáků 
s vyjmenovanými slovy, se 
skloňováním či časováním. 
Já,ty,on, my,vy,oni- trápení či 
pravidelné rytmické opaková-
ní zájmen? Pro každého mají 
tato slova jiný význam. Vojtu 
Řeháka inspirovala k napsání 
příběhu o hodných Játyonech a 
zlých Myvyonech. Sedl k počí-
tači a místo hraní bojových her 
napsal 10 kapitol pohádkového 
povídání. Přinesl ho do školy 
a přečetl svým kamarádům 
ze třídy. Děti poslouchaly a 
s napětím čekaly, co Adam s 
Bárou a Játyony prožijí. Rády 
se s vámi o jejich příběh podělí. 
Snad vám jeho čtení zpříjemní 
teplé prázdninové lenošení.

 Dana Rejmontová

KAPITOLA PRVNÍ

Druhý útok Myvyonů
Byla jednou jedna vesnička. A 
v té vesničce bydlelo mnoho 
lidí. A tam v jednom domě 
bydlela dvojčata Adam a 
Bára. Oběma jim bylo 11 let. 
Maminka právě dávala na stůl 
oběd. Té bylo 31 let. Tatínka 
neměli. Zemřel, když na něj 
zaútočili Myvioni, a to ještě 
děti nebyly na světě.
Že nevíte, kdo byli „Myvy-
oni”? To nikdo neví. Ani 
babičky a dědeček to neví. Á, 
málem bych zapomněl. Jedna 
babička se jmenovala Antonie 
a druhá Miroslava. Dědeček 
se jmenoval Josef. Babičkám 
bylo 88. A dědeček na to, jak 
byl starý, si pamatoval všech 
svých 99 let.
„Ke stolu!” zavolala maminka, 
když Bára prostřela poslední 
ubrousek. Adam – velký čtenář 
– se pomalu odšoural od knížky 
do světničky. „Můžu si přečíst 
aspoň další kapitolu?” zeptal se 
s přivřenýma očima, jak na něj 
pražilo slunce. 
„Ne, ne.” odpověděla ma-
minka. „Dnes máme krásnou 
povidlovou placku. Přece bys 
neodmítl.” 

„Placka? Juchú!” Adam se vrhl 
ke stolu. Porazil přitom Báru, 
která žuchla na židli, a řekla: 
„No, no.”
Všichni jedli a moc jim to chut-
nalo. Až na Adama, který hltal 
radostí. Bylo krásné léto.
„Můžete si zase jít zaplavat 
do rybníka,” řekla s úsměvem 
maminka.
„A kdyby zase náhodou šel 
kolem král František Josef, 
tak uctivě pozdravte a pokloňte 
se,” řekla za nimi.
Děti se hnaly k rybníku. Adam 
skočil do vody a plaval, plaval 
a plaval. Najednou doplaval 
ke břehu. 
„Mně se to nezdá, Báro,” řekl 
najednou. „Pan král nejde a 
je tu takové ticho, až vyme-
teno.”
Bára se rozhlédla.
„No jo,” řekla a jeden by o ní 
řekl, že včas vylezla z vody, 
protože v tu ránu se začala 
hrozně třást země. Stromy pa-
daly, skály se bortily a chudáci 
děti nevěděly, co dřív. Bára je-

čela na Adama: „Utííkééééj!!” 
a děti se okamžitě hnaly po 
kopci domů.
A pak to uviděli. Na kopci stál 
obr padesát metrů vysoký. Měl 
žluté oči a uši zakroucené do 
stran. Na sobě měl cosi jako 
obnošený hadr, který pokrýval 
celé jeho tělo. Právě se chystal 
sežrat maminku. Babičky i dě-
deček byli fuč. Dívali se všude, 
ale nic. Pak se znovu podívali 
na obra a maminka byla ta tam. 
Obr polkl a bylo jasné, že si jich 
všiml. 
A pak se na kopec hnalo 
spousta obrů ze všech stran a 
všichni se hnali po nich. Bára 
zaječela a Adam se rozhlížel, 
ale už bylo pozdě. Už už se 
po nich jeden obr sápal, ale 
pak cosi zadunělo. Všichni se 
otočili a hnal se po nich jeden 
obr. Menší než všichni ostatní. 
Vzal děti do ruky a upaloval 
pryč. Bára přestala ječet. Být 
v někom, který utíká, nebylo 
zrovna lehké. Takže Bára stra-
chy přestala ječet. A pak jako-

by omdleli, byli bez vědomí.
Probudili se na obrovitánském 
slamníku, dlouhém jako jejich 
kopec.
„Kde to jsme?” zeptal se 
Adam, který se díval na 
všechny strany. „Já nevím,” 
řekla přidušeně Bára, která 
postřehla, že deset metrů 
od nich končí slamník. Bára 
přiběhla ke konci slamníku a 
hned vykřikla, protože pod ní 
bylo asi pět metrů hluboko. 
Neodvážila se skočit a hned 
jí bylo jasné, že je malá jako 
molekula. „Počkej, mám 
nápad,” řekl Adam, který už 
také přiběhl, ale nijak zvlášť 
ho to nevyděsilo. Vzal do 
ruky jedno stéblo, i když bylo 
větší než on, a přivázal ho k 
ostatním, takže viselo dolů 
ze slamníku. „To je nápad!” 
vykřikla Bára, ale v tom se 
však zarazila. Její výkřik se 
rozléhal po celé... „Jeskyně!” 
vykřikl Adam, který už byl 
dole, než bys řekl švec.
„Vypadá to tady jako nějaké 
obří bydlení,” řekla Bára 
– pořád nahoře. „Blesku,” 
řekl Adam, který si jeskyni 
prohlížel s větším zájmem.
„Tak polez!” křikl na Báru.
„Když já se bojím.”
„Neblázni!” řekl Adam. „Už 
ti bylo jedenáct. Nebo že bych 
tě chytal...?“
Ale to už byla Bára dole.
„Výborně!” pochválil ji 
Adam. Pak se ale zarazil. 
Něco před nimi stálo. Něco 
velikého a mohutného. 

KAPITOLA DRUHÁ

Játyon
Stál před nimi obr vysoký asi 
20 metrů. Děti na něj užasle 
civěly, on se však na ně usmál 
a řekl:
„Předpokládal jsem, že touhle 
dobou už budete vzhůru.”
Děti civěly dál a Báře poklesla 
brada. Pak se však vzpama-
tovala.
„Kdo jste?” řekl Adam.
„Poslední z rodu Játyonů,” 
řekl obr. „Zachránil jsem vás 
před těmi lotry Myvyony.”
„Poslední z rodu čeho?” ze-
ptal se Adam.
„Já-ty-o-nů,” vyhláskoval 
obr. „A Myvyoni jsou taky 
obři, ale mnohem větší“.
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„Vždyť vy jste nás zachránil!” 
řekla Bára a objala mu lýtko.
„Ano! A jestli smím prosit, tak 
bych chtěl, abyste mi říkali Já-
tyone, protože teď na to stejně 
nikdo kromě mě neuslyší...,” 
řekl obr a začal se hrozně 
smát, protože ho to lechtalo, 
jak ho Bára objala. Bára ho 
pustila. Játyon se přestal smát 
a nabídl jim misku jahod, která 
jim byla až po pas. Adam si 
začal brát jahody, ale Bára se 
rozplakala.
„Copak?” zeptal se Játyon a 
pohlédl na ni.
„Stýská se mi, protože mamin-
ku sežrali Myvyoni.”
„Vím to,” řekl Játyon a posadil 
se, takže už na ni viděl líp. „Se-
žrali maminku, babičky, dědeč-
ka.” Bára přestala plakat.
„A dokonce i vašeho tatínka.”
„Jakého tatínka?” řekl Adam. 
„My přece žádného tatínka 
nemáme.”
„Teď už ne,” řekl Játyon a 
trochu změnil tón. „Ale když 
jste ještě nebyli na světě, se-
žrali ho.”
„Taky?” posmutněl Adam. 
„Myslel jsem, že je třeba 
rozvedenej, nebo že ho někam 
odvezli, ale když už nežije...”
„Možná by se to ještě dalo 
zachránit,” řekl Játyon a po-
škrábal se na křivém dlouhém 
nose.
„Jak?” vypískla Bára.
„Ale potřebovali bysme k tomu 
velkou odvahu,” řekl Játyon.
Děti mlčely.
„Dobrá, řeknu vám to. Míle 
odtud je hora Lamiloina. Na 
vrcholku vládne král Lamilo-
in. Ten by mi půjčil magii a 
já bych Myvyonům rozpáral 
břicha.”
„A co se pak stane?” řekl 
Adam.
„Rodiče, babičky i dědeček 
budou volní,” řekl Játyon.
Děti už to chápaly, jak na My-
vyony vyzrají.
„Ale pozor!” řekl Játyon. 
„Nemusí se nám to povést! 
A navíc cestou bude spousta 
překážek.”
„Fakt?” řekl Adam. „Ty možná 
myslíš překážky, ale překážky 
pro obra jsou pro lidi mnohem 
nebezpečnější.”
„Určitě tam budou Švihad-
louni...” odpočítával na prs-
tech Játyon. „Pak Tislavové, 
skřeti, Vodní tygři a hlavně 
Myvyoni!”
„Kdo to jsou?” zeptal se 
Adam.

„Švihadlouni jsou potvory, 
které tě vezmou provazem, 
kterým tě svážou, Tislavové 
jsou obrovské veverky, které 
z tebe vymačkají kosti!”
„Fuj!” řekla Bára.
„A skřeti nic nedělají, akorát je 
musíme obejít. A Vodní tygr je 
prostě tygr, který umí dýchat 
pod vodou,” řekl Játyon. „A 
hlavně budem potřebovat po-
moc!” řekl a zapískal. V tu ránu 
se tu objevilo deset trpaslíků. A 
Játyon už začal ukazovat. 
„Tohle je Cézar, který je vůdce, 
a tohle jsou: Tenorix, Definitix, 
Kostnatix, Kartix, Harnix, Le-
pidlix, Podlix, Pikwix a Brej-
latix.” ukazoval na trpaslíky. 
Všichni měli vousy (kromě Cé-
zara) a opasek s mečem. Vousy 
měli bílé a plné chlupů.

KAPITOLA TŘETÍ

Výprava začíná
Když se všichni najedli, zamá-
val na ně Cézar, aby upoutal 
pozornost. Potom vstal:
„Bratři! Jsme tu všichni na 
pomoc těm dětem!” ukázal 
na děti. „A máme jít do dál-
ky sedmi játyonských mil! 
Navrhuji, abychom si sehnali 
vůz!”
„To je dobře řečeno, Cézare!” 
řekl Kartix – obzvlášť velký 
trpaslík. „Jeden mám!” řekl 
Játyon a ukázal na otvor v jes-
kyni, kde bylo vidět opravdu 
vůz. „No, tak vezmeme záso-
by a naložíme je!” řekl Játyon. 
„Dobrá!” řekl Cézar a uklidil 
si talíř.Sbalili si věci (kromě 
Adama a Báry) a šli je naložit 
do vozu. „Vůz je to velký!” 
potvrdil Cézar. „Ale nevím, 
jak se tam vejdeš ty s náma, 
Játyone.”
„Něco už uděláme,” řekl 
Játyon. Oni totiž trpaslíci 
byli velcí jako děti, a tak jim 
záleželo hlavně na Játyonovi. 
Vzali věci a sedli si na ně.
„Takhle je to dobré! Ušetříme 
místa!” řekl Brejlatix s velký-
mi brýlemi. Tenorix šel dělat 
vozku. Koně byli velcí asi 5 
metrů.
„Tak hyjé!!” zakřičel Tenorix 
a práskl bičem.
Zleva nejdřív seděli Adam, 
Bára, Brejlatix, Podlix, Pi-
kwix, Lepidlix, Harnix, Kar-
tix, Definitix a Kostnatix.
Netrvalo ani čtyři hodiny a 
rozbilo se jim kolo. „Tohle už 
asi nespravíme,” řekl Tenorix, 
který, když upadlo kolo a on s 

drcnutím spadnul, si natloukl 
hlavu a měl na ní velkou bouli. 
Brejlatix se to pokoušel spra-
vit desetkrát, ale sám říkal, že 
to nejde. „Nic se nedá dělat,” 
řekl Cézar a pokrčil rameny. 
„Budeme se muset utábořit a 
ráno vymyslet, co dál.” 
Všichni si vyndali věci z vozu. 
Pak Harnix rozložil stan a po-
dal jim deky.
„Je léto, takže nám zima moc 
nebude. Ale hlavně, že už jsme 
dvě míle od Játyonova sídla,” 
řekl. Sám Játyon měl deku 
dlouho jako cesta. Stan byl 
kvůli němu také dost velký.
„Dobrou noc,” řekl Adam a 
zavřel oči.
„Dobrou,” řekla Bára a hned 
usnula. Tak dlouhý den ještě 
nikdy nezažila.

KAPITOLA ČTVRTÁ

Tislavové
Adam se probudil a vyšel ze 
stanu. Podle slunce bylo asi 
tak půl osmé. Bára také vy-
lezla. „Vyspinkala jsem se do 
růžova,” řekla a protáhla se.
„Tak mládeži, vstávat!” řekl 
něčí hlas. Byl to Tenorix, kte-
rý už také vrávoral před sta-
nem. Pak vylezl Kartix s Lepi-
dlixem. „Pěkná noc!” zahučel 
Kartix. „Vůbec jsem nespal.” 
Pak vylezli Harnix, Definix a 
Kostnatix. Pak vylezl Podlix s 
Pikwixem. Pak ještě Brejlatix, 
který ještě skoro spal. A nako-
nec Cézar, který tam začal dě-
lat přemety, hvězdy a nakonec 
začal chodit po rukou. Všichni 
mu zatleskali. „Dobrá, dobrá, 
to stačí, Cézare!” řekl Játyon, 
který už také vylezl, když se 
Cézar chtěl postavit na hlavu.
„Tak vyrazíme!” řekl Játyon a 
usmíval se.
„Pěšky?!” zeptal se Adam.
„Ano, ano.” řekl Játyon. „Jak 

jinak?!” „To jjjjje vlastně 
pravda,” potvrdil Adam.
Sbalili si věci a vydali se na 
túru. Když ušli asi tak kilome-
tr, zaslechli jakési vytí.
„Ehm...”, začal mluvit Játyon. 
„Zapomněl jsem vám říct, že 
Tislavové dupají velmi hlasitě 
a také vyjí.” „Takže to byli 
oni?” zeptal se Podlix.
„Kdo jiný,” řekl Játyon, ale 
v tu ránu se všichni zastavili, 
protože zaslechli nějaké du-
pání.
Vtom přiběhla jakási potvora 
s křivými zuby, čapla Báru za 
ruku a odletěla.
„A dovedou létat,” dodal 
Játyon a řekl: „Co budeme 
dělat?”
„Musíme si změřit let a najít 
Báru,” řekl Cézar a vytáhl 
nějaké sklíčko a podíval se 
tím směrem, kde letěli Tislav 
s Bárou. „Jsou přesně padesát 
čtyři metrů od nás,” řekl a 
sklíčko zase schoval. „Ale má 
to jeden háček. Jestli ji scho-
vají Šamanovy boudy, tak -”
„Šamanovy co?” skočil mu do 
řeči Adam.
„Boudy,” opakoval Cézar. 
„To je taková chajda, kam 
schovávají zajatce, než jim 
vylámou kosti zaživa.”
„A kde je?” zeptal se Adam.
„Mňo...” řekl Cézar. „Asi 
stejnou dálkou tam, kam letěli 
Tislav s Bárou.”
Došli až k Šamanově boudě a 
tam se zastavili. Na střeše byla 
ohnivá socha Tislava, který 
držel v ruce nějaké žezlo. 
„Musíme dovnitř,” řekl Adam, 
ale vlastně nevěděl kudy.
„Mám nápad!” ozval se Játyon 
a skočil na střechu. Zadunělo 
to a Játyon se propadl dovnitř.

(pokračování v příštím čísle)
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VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m³ TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487 tel.: 603 715 355, 608 870 327

Muzeum přírody Český ráj, 
Prachov, které je členem 
herpetologické společnosti, 
vyhlásilo výtvarnou soutěž 
Namaluj obojživelníka roku 
2008 mloka skvrnitého. 
Žáci II. Z a III. Z ZŠ Komen-
ského 555 v Nové Pace pod 
vedením paní učitelky Aleny 
Bendlové a Kateřiny Drašaro-
vé namalovali obrázky, které 
do soutěže zaslali. Od organi-
zátorů jsme obdrželi pozvání 
na vyhlášení výsledků soutěže 
a předání cen. Dne 8. 6. 2008 
ve 14 hod. se na Prachově sjeli 
žáci s rodiči i s učiteli téměř 
z celé republiky. Přítomné 
přivítala paní Ing. Marcela 
Šanderová, poděkovala spon-
zorům za dárky pro děti, neboť 
Muzeum přírody Český ráj je 
nezisková organizace. Úvod 
patřil dětem paní učitelky Dě-
dečkové z Jičína. Předvedly 
pásmo jarních písniček a bás-
niček, jichž byly autory. 
Do soutěže přišlo 554 prací 
nejen na požadovaných for-
mátech, ale i trojrozměrných. 
Kategorie byly dány věkem 

Namaluj obojživelníka roku 2008 mloka skvrnitého
soutěžících I. – V. Svá želízka 
jsme měli ve IV. a v V. kate-
gorii. Proto jsme nedočkavě 
přešlapovali a pokukovali i 
po honících se Medardových 
mracích. S prvními kapkami 
deště se na nás sneslo i štěstí. 
Ve IV. kategorii, kterou obe-
slalo 114 dětí, se Eliška Záho-
řová ze 6. roč., II. Z umístila 
na krásném 3. místě. 
Petra Vagenknechtová (7. 
roč.) a Dalibor Šamko (8. 
roč., III. Z) ji následovali v 
V. kategorii, která byla obe-
slána 54 pracemi. Výkresy 
oceněné čestným uznáním 
byly zalaminované vystaveny 
na vnějších stěnách muzea, 
které se nachází u vstupu do 
Prachovských skal. 
Vítězné práce si můžete pro-
hlédnout uvnitř muzea spolu 
s dalšími exponáty, které pro 
svoji rozměrnost nemohly být 
vystaveny venku. 
Děkujeme žákům za příklad-
nou reprezentaci školy a bla-
hopřejeme ke skvělému umís-
tění v tak velké konkurenci. 

Mgr. Jiřina Maglenová
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Dne 12. 7. 2008 v 10.00 hod. se uskuteční VERNISÁŽ VÝSTAVY FOTOGRAFIÍ MUDR. VRATISLAVA ČER-
MÁKA v novopacké galerii AURUM. Tentokrát budou představeny fotografie z letošní expedice do Vietnamu, 
odkud autor dovezl více než dva a půl tisíce fotografií. Vernisáž bude programově doplněna o besedu s autorem. 
Galerii najdete v Pivovarské ulici, hned za křižovatkou u polikliniky.
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Soutěž ve vyřezávání melounů
Letos poprvé se studenti oboru hotelnictví ze Střední školy gast-
ronomie a služeb Nová Paka zúčastnili celostátní soutěže s mezi-
národní účastí JUNIOR CARVING CUP 2008 v Třebíči. Úkolem 
soutěžících bylo vyřezat vlastní motiv na cukrový meloun v limitu 
1 hod. 15 min. V silně obsazené soutěži 29 škol získal Martin 
Kühnel zlatou medaili, Nikola Hrdinová bronzovou medaili a 
Pavlína Kousalová čestné uznání. Po mimořádném úspěchu na 
Gastru Hradec 2008 je to tak další úspěšné vystoupení studentů 
školy v celostátní soutěži. Úspěšným studentům blahopřejeme.

Ing. L. Kocourková

Pod tímto názvem byl ve dnech 
29.- 30. 5. 2008 v DDM Slu-
níčko v Lomnici nad Popelkou 
realizován dvoudenní preven-
tivní vrstevnický program, je-
hož autorem a realizátorem byl 
student 2. ročníku Gymnázia a 
Střední odborné školy peda-
gogické v Nové Pace Tomáš 
Sůva. Program byl podpořen 
jako již několik dalších z 
dotací Malých grantů, které 
organizuje občanské sdružení 
AISIS Kladno ve spolupráci s 
T-Mobile Czech Republic a.s.
Vrstevnický (neboli peer) 
program je akce, jejímž cílem 
je vytvořit skupiny žáků, kteří 
by aktivně působili v oblasti 
primární prevence a pozitivně 
ovlivňovali své spolužáky.
 Autor projektu má již několi-
kaleté zkušenosti v oblasti to-
hoto typu prevence. Sám coby 
žák základní školy absolvoval 
program a sám jej úspěšně 
šířil dál. Na programu, který 
připravil pro své spolužáky, 
spolupracoval s psychologem 
a využíval zkušeností z jiných 
podobných akcí. 
V DDM Sluníčko se sešlo 
celkem 15 studentů z pěti roč-
níků naší školy (tercie, kvarta, 
kvinta,1.G, 1.A), tedy studenti 
od 14 - 16 let. Nebyli nikterak 
vybíráni a přemlouváni, pro-
tože pakliže má být zaručen 
úspěch, je nutná dobrovolnost. 
Studenti absolvovali v prů-
běhu programu několik her, 
které měly za úkol seznámit, 
motivovat pro práci, přemýšlet 
a aplikovat, a řadu přednáš-
kových vstupů, ve kterých se 
dozvěděli mnoho informací 
o návykových látkách. Ne-
chyběly ani odpočinkové 
bloky - tedy fotbal, košíková, 
kulečník či velmi oblíbená 
stolní hra Twister. Zdálo se, 
že snad ani nejde odlišit práci 
od relaxace.
A takto nahlíží na program 
jedna z nejmladších účastnic 
projektu, studentka tercie Anna 
Nguyenová.
„Zvenčí zcela obyčejný dům, 
uvnitř pěkný design, umístění 
nábytku a ozdoby ve všech 
místnostech. Ve společenské 
místnosti většina z nás spala, o 
volných chvílích jsme si mohli 
najít různé způsoby zábavy. Byl 
tu Twister, kulečník, dvě tele-
vize, stolní hry a další. Před-
nášky byly rozděleny na části, 

mezi nimiž jsme měli volno. 
Myslím, že to takto každému 
vyhovovalo. Probrali jsme 5 
skupin drog, při každé skupině 
jsme mohli mít slovo a svěřit se 
nejen ostatním sedícím okolo, 
ale také kravičce (plyšák), 
která nás vždycky vyslechla 
a nic nenamítala. :-) Poslechli 

jsme si nejen příběhy lidí , 
které neznáme, ale také těch, 
co tu s námi byli. Mohli jsme 
se podělit o zkušenosti, názo-
ry a připomínky. Luštili jsme 
Einsteinovu zebru, která nám 
dala pěkně zabrat (vymyšlena 
v minulém století). Na papíře 
stálo, že ji 98% lidí nedokáže 
vyřešit. Po 12. hodině jsme šli 
ven hrát fotbal nebo přehazku 
na hřiště, které stálo hned vedle 
DDM. Po „velmi náročné hře” 
jsme se přesunuli do altánku a 
zahráli jsme si hru, kterou jsme 
všichni postupně pochopili.V 
půl sedmé jsme měli k večeři 
pizzu (mohli jsme si vybrat 
druh - všechny druhy sýra, 
Hawai, šunková). Někteří zů-
stali po večeři uvnitř, hráli hry, 
ostatní se šli přezout a seděli na 
tartanu a povídali si nebo hráli 
fotbal. Po poslední přednášce 
jsme dostali „vzkaz” od To-
mášovy maminky - koláčky. 
Všichni jsme si pochutnali.. 
Před spaním jsme navštívili 
hvězdárnu. Pak jsme se přesu-
nuli do společenské místnosti, 
lehli si, seděli, přikryli jsme se 
spacákem a dívali se na film 
Interstate 60 a ostatní hráli 
kulečník.
Ráno jsme se přesunuli do tzv. 

„vzdělávací místnosti,”posadi-
li jsme se a probrali poslední, 
pátou skupinu drog. V jednom 
okamžiku do toho „vlítla” 
redaktorka Českého rozhlasu 
Hradec Králové. Tomův pro-
slov a pár zkušeností s droga-
mi nebo názory na ně jsme si 
mohli poslechnout v pondělí 
2.6.2008 v ranních hodinách. 
Kolem půl druhé jsme se do-

stali vlakem do Nové Paky. 
Tento kurz mi dal něco nového 
do života, a to nejen z hlediska 
vědomostního, ale také z pohle-

du, že život je daleko zelenější 
a barevnější, když necítíte, že 
špatně dýcháte, máte poškoze-
né plíce, vdechujete odporný 
kouř a vpichujete si injekční 
stříkačku s vědomím, že ji mělo 
před vámi dalších deset lidí a 
po testech prokazujících HIV 
Vám dojde, že jste skutečně 
riskli nejen vlastní život...”
V závěrečné reflexi studenti 

velmi oceňovali pří-
stup lektora i jeho 
pomocníka Václava 
Šlapky, též studenta 
2.G. Kladně hodnotili 
jejich přístup, schop-
nost vysvětlovat sro-
zumitelně, bezvadnou 
organizaci a v nepo-
slední řadě i dokonalý 
servis (děkujeme, 
paní Sůvová). Tímto 
však celý program 
neskončil. Proškolení 
studenti pracovali 
podobným způsobem  
se svou třídou v rámci 
třídnických hodin ješ-
tě  v červnu. Věříme, 
že tento program bu-
deme moci v dalších 
letech opakovat a že se 
stane nedílnou součástí 

minimálního preventivního 
programu naší školy.

 Šárka Horáková, gestor projektu

Nechceme se sjet, chceme lepší svět

Autor projektu Tomáš Sůva
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Ve středu 10. 6. 2008 proběhla 
na Gymnáziu a SOŠ pedago-
gické v Nové Pace akce Velké 
finále Malých grantů, která 
zahrnovala finále vědomostní 
soutěže Co víš o Nové Pace a 
okolí? (podrobné výsledky viz 
níže), realizaci projektu Výstup 
na Sněžku a také Filmový fes-
tival Malých grantů. Akce se 
zúčastnila i delegace z občan-
ského sdružení AISIS Kladno, 
pořadatele Malých grantů, v 
čele s manažerkou projektu 
Mgr. Janou Udatnou.

Ve finále vědomostní soutěže, 
organizované týmem primánů 
pod vedením Vojtěcha Tázlara, 
se utkalo v pětadvacetiminuto-
vém písemném testu po deseti 
nejúspěšnějších soutěžících z 
korespondenční části soutěže 
v obou kategoriích - do 18 
let a nad 18 let. Po skončení 
testu se členové realizačního 
týmu pustili do vyhodnocení 
výsledků. Čekání na výsled-
ky bylo vyplněno Filmovým 
festivalem Malých grantů, 
během něhož účastníci zhlédli 
dokumenty z průběhu MG na 
naší škole: Vánoční zvonění 
s Malými granty, reportáže 

TV JOJ a TV Jičínsko ze Dne 
Země, studentský film RE-
TROspective (postoupil mezi 
13 nejlepších amatérských 
hraných filmů v celostátní sou-
těži) a RETROspective - film 
o filmu. Pak už následovalo 
slavnostní vyhlášení výsledků 
a rozdílení cen. Vítězi se stali v 
kategorii do 18 let Jan Nálevka 
a v kategorii nad 18 let Jaroslav 
Pipek. 
Kromě dotace z Fondu T-Mo-
bile v rámci Malých grantů 
byla soutěž podpořena i měs-
tem Nová Paka a firmou Papír 
- knihy, Ing. D. Reimontová, 
Nová Paka. 

Výstup na Sněžku - to bylo 
to správné adrenalinové za-
končení tohoto rušného dne. 
Ve fyzicky extrémně náročné 
soutěži dvoučlenných a tříčlen-
ných hlídek, sestávající ze 119 
výběhů našeho schodiště od 
suterénu do 2. patra (celkové 
převýšení 1602 m) zvítězil pro-
fesorský tým Vojtěch Záveský 
- Michal Vejvoda v absolutním 
traťovém rekordu 1:22:22 hod. 
Jen o necelou minutu zpět zů-
stal tým septimy ve složení Ja-
kub Hron, Antonín Podzimek, 

Ondřej Lejdar. Autorkou pro-
jektu byla čerstvá absolventka 
školy Kateřina Kotyková, 
gestorem projektu Mgr. Voj-
těch Záveský. Kromě dotace 
Malých grantů akci podpořila  
i prodejna Zelenina U Tomášů, 
Nová Paka.

Malé granty tím ale ještě úplně 
nekončily. Po uzávěrce tohoto 
čísla proběhla v rámci projektu 
Zelená škola sbírka plastových 
víček od PET lahví a starého 
papíru. Výtěžkem sbírky stu-
denti přispěli k výstavbě bez-
bariérových toalet na škole.

Série studentských projektů 
SESTUP v rámci programu 
Malé granty tím dospěla ke 
svému závěru. Je třeba říci, že 
velmi úspěšnému závěru. Je-
denáct zdařilých studentských 
projektů, přes 80 mediálních 
zásahů v regionálních a celo-
státních médiích, dokonce i v 
zahraničí, jeden zápis školy 
do české knihy rekordů, ale 
především výrazně obohacený 
život naší školy i města a velký 
přínos dobrým věcem, ať už se 
jedná o ekologii, protidrogo-
vou prevenci, integraci našich 

Na gymnáziu úspěšně proběhlo Velké finále Malých grantů 
handicapovaných spoluobča-
nů do běžného života, pomoc 
opuštěným  a zatoulaným 
zvířatům, zvýšení povědomí 
občanů města o jeho historii 
a geografii nebo třeba “jen” o 
dobrou zábavu.

Z deseti škol v naší republice, 
kde Malé granty probíhají, byla 
novopacká škola hodnocena 
jako nejúspěšnější. Zásluhu na 
tom mají všichni studenti - čle-
nové projektových týmů i jejich 
gestoři, kterým tímto děkuji za 
mnoho hodin obětavé práce, 
kterou odvedli ve svém vol-
ném čase a kterou svou školu 
proslavili daleko za hranicemi 
našeho regionu.

Na podzim letošního roku pro-
běhne závěrečné setkání účast-
níků Malých grantů , doufejme, 
že i s premiérou dokumentární-
ho filmu o tomto neobyčejném 
jaru na naší škole. 

 Josef Křeček, školní koordi-
nátor Malých grantů, Gym-
názium a SOŠ pedagogická, 

Nová Paka

Konečné výsledky soutěže
V úterý 10.6.2008 proběhlo na Gymnáziu a Střední odborné škole 
pedagogické v Nové Pace finále vědomostní soutěže Co víš o 
Nové Pace a okolí?, se kterou jste se mohli na stránkách Achátu 
setkávat od března letošního roku. Pětadvacetiminutový písemný 
test přinesl v součtu s korespondenčními koly tyto výsledky:

Konečné pořadí v kategorii do 18 let:
Pořadí Jméno body

1. Jan Nálevka 385

2. Kristýna Voráčková 382

3. Anna Musilová 379

4. Pavlína Vágenknechtová 378

5. Radek Malý 369

6. Iveta Špirhanzlová 364

7. Jana Erlebachová 354

8. Michaela Hykyšová 348

9. Nikola Kovaříková 347

10. Lenka Šulcová 317

11. Martina Fejfarová 264

12. Kateřina Kmínková 258

13. Alena Koubová 254

14.-15. Michaela Grundová 226

14.-15. Adéla Morávková 226

16. Lenka Erbertová 219

17. Markéta Fojtová 196

18. Lucie Pospíšilová 175

19. Marie Tumová 170

20. Tereza Mikulová 166

21. Anna Machotková 161

22. Tomáš Dejmek 158

23. Radka Buštová 140

24. Zuzana Šoltová 138

25. Markéta Podzimková 134

26.-27. Martina Nováková 110

26.-27. Jitka Bezstarostová 110

28. Štěpán Typlt 109

29. Dagmar Nosková 102

30. Jakub Zvelebil 100

31. Kateřina Václavková 94

32. Marie Barborková 93

33. Jiří Vrba 86

Vědomostní soutěž: Co víš o Nové Pace a okolí?
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34. Zuzana Dejmková 84

35. Ondřej Nosek 81

36. Jindřich Görner 78

37. Dana Peregrinová 70

38. Pavel Brodský 66

39. Tereza Tomšová 63

40. Vladimír Vojáček 56

41. Anna Pavelková 53

42. Martin Nguyen 52

43.-44. Dominika Prachařová 51

43.-44. Tomáš Havel 51

45. Michaela Sehnalová 47

46. Petr Barborka 46

47. Anna Nguyenová 41

48. Jan Šperk 38

49. Miroslava Prajzlerová 34

50. Jan Šmidrkal 29

51. Adéla Němcová 23

52.-53. Lucie Máhrlová 22

52.-53. Pavel Čapek 22

54. Andrea Čechová 21

55. Tomáš Vaníček 12

Konečné pořadí v kategorii nad 18 let:
Pořadí Jméno body

1. Jaroslav Pipek 414

2. Aneta Herbrychová 383

3. Zdena Fejfarová 377

4. Phan Dai Cuong 368

5. Šárka Horáková 290

6. Lucie Vítová 239

7. Augustin Hubert Gránický 237

8. Jana Janstová 186

9. Hana Nosková 169

10. Adéla Šrůtková 164

11. Jana Macková 148

12.-13. Denisa Malá 102

12.-13. Jan Česák 102

14. Dominika Kuželová 98

15. Antonín Podzimek 44

16. Jan Horák 38

17. Michaela Holanová 27

18. Klára Pavlíčková 22

A ještě si připomeňme základní fakta o právě skončené úspěšné 
soutěži:
Projektový tým: Vojtěch Tázlar (manažer projektu), Tereza 
Janatová (webové stránky soutěže), David Broul, Viktor Bujárek 
(všichni studenti primy gymnázia ve věku 12 let).
Gestor projektu: RNDr. Josef Křeček, profe-
sor Gymnázia  a SOŠ pedagogické v Nové Pace 

a školní koordinátor Malých grantů. Dárci projektu –  Fond T-Mo-
bile, město Nová Paka , Papír-knihy Ing. Danuše Reimontová, 
Nová Paka.
Start soutěže: 1. 3. 2008
Zveřejňování soutěžních otázek: Achát, školní časopis Heuréka, 
nástěnky na škole, www.covisonp.ic.cz, www.gymnp.cz, 
odkaz z www.malegranty.cz 
Konec posledního korespondenčního kola: 31.5.2008
Finále a vyhlášení výsledků: 10.6.2008
Počet soutěžících: celkem 73, v kategorii do 18 let: 55, v kategorii 
nad 18 let: 18.
Tento projekt byl podporován z programu Malé granty, po-
řádaného o.s. AISIS Kladno a Gymnáziem a Střední odbor-
nou školou pedagogickou v Nové Pace za finanční podpory 
T-Mobile Czech Republic, a.s.              Josef Křeček

Vítězové a pořadatelé soutěže: zleva gestor projektu Josef Kře-
ček, členové projektového týmu David Broul, Viktor Bujárek, 
autorka webových stránek soutěže Tereza Janatová, vítěz kate-
gorie do 18 let Jan Nálevka, manažer projektu Vojtěch Tázlar, 
vítěz kategorie nad 18 let Jaroslav Pipek. Foto: Václav Boch

Beseda s kosmetičkou v Masarykově 
ZŠ ve Staré Pace
“Každá dívka může být krásná. Krása netkví jen v dokonalé 
tváři, ale musí vyzařovat také zevnitř…”. Těmito slovy zahájila 
svoji přednášku na téma Péče o pleť a líčení mladých dívek paní 
kosmetička Renata Brožová.
Pro nikoho není překvapením, že již dívky na základní škole 
chodí do školy nalíčené. Bohužel ne vždy vědí, jak se o pleť 
starat a zásada “méně je někdy více” jim je cizí. Pleť v dospí-
vání je někdy problematická a dívkám může způsobit i trápení. 
Paní Brožová poradila, jakým způsobem se o ni mají starat a 
jak drobné nedostatky skrýt nebo naopak zvýraznit to, co je na 
jejich obličeji krásné. Dívky se zájmem sledovaly, jak decentně 
pí Brožová upravila dvě jejich kamarádky. Na závěr zbyl i čas 
na zvídavé otázky. Chtěla bych tímto poděkovat paní Renatě 
Brožové za ochotu a vstřícnost, díky které jsme na naší škole 
mohli tuto akci uskutečnit.    Mgr. Jitka Jírová
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ZE SPORTUZE SPORTU

Na svém červnovém zase-
dání se zaměřil novopacký 
sportovní výbor na prohlídku 
venkovních sportovišť. Schů-
ze byla zahájena v atriu ZŠ v 
Husitské ulici, kde se členové 
výboru dozvěděli od ředite-
le školy Mgr. Petra Ježka o 
připravované výstavbě nové 
sportovní haly za 31 milionů 
jako náhradu za zbouranou 
tělocvičnu z důvodu jejího 
havarijního stavu. Výstavba 
haly o rozměrech odpovídají-
cím halovým sportům by měla 
být zahájena firmou Uniplus v 
červenci a ukončena v příštím 
roce. Následně má být zahá-
jena i připravovaná výstavba 
krytého bazénu, který bude 
napojen na halu.
Dále si členové sportovního 
výboru prohlédli sportoviště 
na sídlišti a výstavu vodáků 
v DDM k jejich 40. výročí 
vzniku. Ve sportovním areálu 
v Havlově ulici navštívili již 
téměř dokončené tenisové 
kurty loni vzniklého tenisové-
ho klubu Centrum tenis Nová 
Paka. Jak bylo sděleno jedním 
z členů sportovního výboru a 
zároveň spoluzakladatelem 
nového klubu Ing. Tomášem 
Machkem, má tato nová te-
nisová organizace již téměř 
50 tenistů, především z řad 
mládeže. Po dostavbě kurtů se 
tenisté pustí do výstavby kryté 
tenisové haly.
Na zimním stadionu zastihl 
sportovní výbor pracovníky, 
kteří nastavovali již dokon-
čené mantinely průhlednými 
deskami. Na Letním stadio-
nu se seznámili se známou 
skutečností, že umělohmotná 
běžecká dráha ještě stále 
nemá vnitřní mantinel a 
vnějšek atletického oválu je 
nutný dokompletovat plotem 
a vybráním pro zachycování 
dešťové vody.
Členové výboru byli s pro-
hlídkou venkovních sporto-
višť spokojeni, protože se na 
některých sportovalo, a kde se 
nesportovalo, tak se pracova-
lo. Některé návrhy vyplývající 
z návštěvy zařízení předloží 
sportovní výbor Radě města, 
případně Zastupitelstvu měs-
ta.  (po)

Novopacký sportovní výbor navštívil sportoviště

Na rozdíl od prvního kola 2. 
atletické ligy skupiny C, při-
jeli tentokráte pačtí atleti ke 
druhému kolu do Litomyšle 
téměř kompletní. Bohužel ani 
tentokráte to nestačilo k lepší-
mu umístění než k sedmému 
místu. Soutěž je velice vyrov-
naná a jsou discipliny, kde se 
těžko získávají body. Naopak, 
někde jsou výkony slabší. 
Mimo chodce Albrechta, Pa-
řízka a Suchardu, kteří získali 
čtyřiadvacet bodů již dříve na 
chodecké lize v Paze na Žižko-
vě, bodovali v sobotu na dráze 
nejvíce Jan Vlačiha druhým 
místem v dálce, třetím ve sko-
ku o tyči a pátým v trojskoku, 
Michal Hož třetím pořadím v 
oštěpu a sedmým v kouli a Jan 
Pajurek třetím místem na 400 
m překážek. Ani body dalších 
startujících v dresu novopacké-

ho Sokola Jiřího Leplta, Jana 
Malého, Vladimíra Hamana 
a Stanislava Albrechta nepo-
mohly k lepšímu umístění než 
sedmému místu. Sokolové tak 
i po druhém kole drží Černého 
Petra. Třetí kolo čeká packé 
atlety v sobotu 28. června, kdy 
se chystají ještě doplnit tým o 
další atlety. 

Vítězové a výsledky packých 
atletů s bodovým ziskem: 100 
m: 1. Patryk Cwiek (NM) 
10,86, 12. Vladimír Haman 
(NP) 11,98 (0), 200 m: 1. 
Patryk Cwiek (NM) 22,52, 18. 
Vladimír Haman (NP) 25,88 
(0), 400 m: 1. Jan Ostřejš 
(HVESKP) 50,17, 800 m: 1. 
Ondřej Svoboda (HVESKP) 
1:58,08, 9. Jiří Leplt (NP) 2:
04,40 (2), 1500 m: 1. Kamil 
Krunka (NM) 4:09,25, 7. Jiří 

Leplt (NP) 4:17,77 (4), 10000 
m: 1. Pavel Brýdl (NM) 32:
17,34, 9. Jan Malý (NP) 35:
46,10, 11. Rudolf Cogan 36:
53,69 (0), 110 m př.: 1. Pavel 
Baar (Li) 13,93, 11. Jan Pajurek 
(NP) 17,00 (0), 400 m př.: 1. 
Jiří Jakoubek (ACPA) 56,93, 
3. Jan Pajurek (NP) 57,49 
(8), 4x400 m: 1. Hvězda SKP 
Pardubice 3:31,59, 10. Sokol 
Nová Paka (Haman, Albrecht, 
Leplt, Pajurek) 3:54,25 (1), 
výška: 1. Ondřej Stolín (Ji) 
2,04, tyč: 1. Pavel Baar (Li) 
4,40, 3. Jan Vlačiha (NP) 4,00 
(8), 10. Stanislav Albrecht 3,00 
(1), dálka: 1. Pavel Baar (Li) 
6,85), 2. Jan Vlačiha (NP) 6,75 
(9), 11. Jan Pajurek (NP) 5,77 
(0), trojskok: 1. Tomáš Veselý 
(ACPA) 14,59, 5. Jan Vlačiha 
(NP) 13,15 (6 ), 11.Vladimír 
Haman (NP) 11,73 (0), koule: 
1. Tomáš Kozák (Li) 13,99, 7. 
Michal Hož (NP) 12,11 (4), 
12. Stanislav Albrecht (NP) 
10,28 (0), disk: 1. Lukáš Ťupa 
(HVESKP) 42,42, kladivo: 
1. Ladislav Hromádka (NM) 
55,91, oštěp: 1. 1. Michal Jí-
lek (Li) 56,90, 2. Michal Hož 
(NP) 51 (9), 10 000 m chůze: 
1. David Šnajdr (NM) 46:44, 2. 
Radek Pařízek (NP) 48:25 (9), 
Stanislav Albrecht (NP ) 54:00 
(8), 4. Zdeněk Sucharda (NP) 
58:16 (7), 

Pořadí ve 2. kole: 
1 SK Nové Město nad Metují 
8 (226), 
2. Hvězda SKP Pardubice 7 
(158), 
3. Jiskra Litomyšl 6 (155), 
4. AC Pardubice 5(123), 
5. Atletika Polička 4 (119), 
6. Atletika Jihlava 3 (84), 
7. Sokol Nová Paka 2 (78), 
8. AC Syner Turnov 1 (65).

Pořadí po dvou kolech: 
1 SK Nové Město nad Metují 
16 (412), 
2. Hvězda SKP Pardubice 14 
(328,5), 
3. Jiskra Litomyšl 11 (298,5), 
4. Atletika Jihlava 9 (229,66), 
5. AC Pardubice 9 (248), 
6. Atletika Polička 6 (218,33), 
7. AC Syner Turnov 4 (171) 
8. Sokol Nová Paka 3 (104). 

Pačtí atleti v Litomyšli sedmí
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NOVOPACKÝ FOTBAL 
OBJEKTIVEM

A-mužstvo

Dorost

Elévové Minižáci

Mladší žáci

Starší žáci
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BASKETBALBASKETBAL

Lepší počasí, než bylo odpo-
ledne v posledním květnovém 
čtvrtku, si malé sokolky a so-
kolíci se svými rodiči nemohli 
přát. Spokojeni byli i pořadate-
lé z Tělocvičné jednoty Sokol, 
kteří na novopackém Letním 
stadionu uspořádali druhé 
letošní sokolské závody dětí. 
Byla radost sledovat drobotinu 
s rodiči. Určitě byl nejzajíma-
vější pohled na nejmenší capar-
ty, kteří se radovali především z 
možnosti pohybu po atletickém 
oválu a zeleném pažitu. Vlast-
ní zápolení bylo pro některé z 
nich druhořadé, naopak někte-
rým rodičům adrenalin stou-
pal až na málo únosnou mez. 
Stoprocentně zde platilo heslo 
Piere de Coubertena “Není dů-
ležité zvítězit, ale zúčasnit se”. 
Roztomilé okamžiky, kdy se 
vedoucí mrně v překážkovém 
běhu po shození své překážky 
zastavilo, znovu ji postavilo, a 
teprve potom, zatímco ho ostat-
ní děti předběhly, pokračovalo 
v běhu do cíle, se objevovaly i 
v dalších disciplinách. Kromě 
sprintu na 50 m, 50 m překá-
žek, skoku dalekého (menší z 
místa, větší s rozběhem), hodu 
míčkem a závěrečného běhu na 
300 m si vzpomněli sokolové 
tentokráte i na svoji historii 
a zajímavé zábavné závodní 

odpoledne zakončili soutěží v 
přetahování švihadlem jednot-
livců. Rodiče, většinou matky, 
se tentokráte značně zapotily, 
zvláště při běhu na 300 m, ne 
ani tak vlivem svého běhu, 
který absolvovaly vedle své 
ratolesti, ale spíše navádě-
ním svého dítěte na červený 
běžecký ovál směrem k cíli. 
Pro některé caparty byl zelený 
pařit totiž daleko zajímavější 
než cihlově zbarvený běžecký 
okruh. To někteří tatínkové ra-
ději sledovali postavičky svých 
dětí, běžících na odlehlé straně 

stadionu, dalekohledy.
I když výsledky budoucích 

adeptů královny sportu nejsou 
zdaleka tak důležité jako získání 
vztahu ke sportu od nejútlejšího 
věku, přesto uvádíme alespoň 
vítěze v jednotlivých katego-
riích a disciplinách. Některé 
děti “slavily” vítězství ve více 
disciplinách a objevují se již 
tradičně na těchto sokolských 
závodech na prvých místech. 
Zda vytrvají a bude se jim 
dařit i v následujících letech, a 
budou tak přínosem pro packý 
sport teprve ukáže budoucnost 
Výkony jsou uváděny v násle-
dujícím pořadí: 50 m, 50 m 

překážek, hod míčkem skok 
daleký, běh na 300 m – nej-

prve chlapci a potom děvčata.
Kategorie 2006-7: Dominik 
Pecen 28,5, Martin Plecháč 
32,6 – 2,74 – 0,50 - 3:22,6, 
Kateřina Klazarová 28,8 – 42,2 
- 1,70, Lucie Hanzelková 0,29, 
Kateřina Klazarová 3:28, Ka-
tegorie 2005: Ondřej Cogan 
14,7 - 27,2, Lukáš Fišar 5,41, 
Mikuláš Cogan 0,92 - 1:51,0, 
Patricie Čoričová 15,1 - 31,0 
- 4,42, Ester Kašparová 0,59, 
Patricie Čoričová 2:14,1, 2004: 
Denis Lenfeld 11,7 - 14,4, Sam 
Omozodion 6,25, Denis Len-
feld 1,10 - 1:23,3, Dominika 
Dundová 15,5 – 19,4 – 5,34 
– 1,00 - Sharon Sečková 2:
03,1, 2003: Matěj Vik 10,6 - 
12,6 - 9,20 - 1,32, Jaroslav Vo-
pršal 1:33,0, Aneta Stuchlíková 
12,7 - 15,4, Veronika Obstová 
5,13 - 1,21, Aneta Stuchlíková 
1:37,9, 2002: Jiří M. Kučera 
9,8 – 12 – 11,30 - 2,20 – 1:
22,6, Natálie Krausová 11,1 
– 12,6, Edita Kašparová 6,10, 
Natálie Krausová 1,87 – 1:40,3, 
2001 společný závod: Kristýna 
Jánská 8,9 – 10,2 – 12,45- 2,20 
- 1:04,7, 1999 společný závod: 
Martina Kobrlová 8,4 – 8,9, 
Michal Šnajdr 29,00, Martina 
Kobrlová 2,99 - 1:03,3.

Míla Pour

Plný stadion malých sokolek a sokolíků

Trutnovačky vystavily 
packým dorostenkám 
stopku
Po jednom vítězství a jedné 
prohře v prvých dvou kvalifi-
kačních utkáních o postup do 
dorostenecké ligy podlehly ve 
třetím i čtvrtém zápase packé 
mladší dorostenky svým sou-
peřkám z Trutnova a jdou z 
kola ven. Z postupu se radují 
basketbalistky z Trutnova, 
které již mají jedno družstvo 
v extralize mladších doroste-
nek.  Sokolky byly oslabeny 
o nemocnou pivotku Zuzku 
Vávrovou. Zatímco v sobotním 
utkání v Trutnově neměly šanci 
na lepší výsledek, v neděli bylo 
utkání první poločas vyrovnané 
a sokolky ve druhé půlce do-

platily opět na nevyrovnanost 
družstva a vyfaulování tří 
hráček. 
Kara Trutnov - Sokol Nová 
Paka 74:37 (18:6, 35:21, 56:
30)  
Šulcová 19, 1x3, 6/2, 1, Smolí-
ková 8, 1x3, 3/1, 1 Fišarová 7, 
1x3, 6/2, 5, Zachová 4, 0,0/0, 
3, Vršťalová 0, 0/0,0, Peterková 
0,0/0, 4, Pilařová 0,0,0. 
Za Trutnov nejvíce: Skoka-
nová 27. 

Sokol Nová Paka – Kara 
Trutnov 79:62 (14:19, 30:33, 
49:57) Šulcová 31, 1x3, 8/6, 5, 
Vršťalová 16, 6/6, 1, Fišarová 
8, 2/0, 1, Zachová 3, 4/1, 5, 
Smolíková 3, 2/1, 3, Peterko-
vá 1,2/1, 5, Pilařová 0,0/0,1, 
Jelínková 0,0/0,0.

Mladí basketbalisté nezahálejí
Přípravka basketbalistů novopackého Sokola, která bude již v 
následující sezóně startovat v oblastním přeboru nejmladšího 
minižactva, vedená Jirkou Nádvorníkem, směřuje některé své 
tréninky na Letní stadion. Snímek Míla Pour


